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Setmanari d’informació local

Neix Kamerata 
Castellar

CULTURA | P18

Foto de família dels integrants i impulsors de Kamerata Castellar amb autoritats i regidors dels grups municipals després de la presentació del projecte, dimecres passat a l’Auditori. || M. PÉREZ

La nova orquestra de cambra vol 
apropar la música clàssica a la 
ciutadania i promocionar la vila
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L’accés a l’habitatge i la mobilitat, 
principals preocupacions a la vila
Així ho indica la darrera enquesta de satisfacció feta per la Diputació a veïns i veïnes de Castellar del Vallès

Esteu força, poc o gens satisfets de viure al vostre municipi?

L’accés a l’habitatge guanya prota-
gonisme entre els principals proble-
mes detectats pels veïns i veïnes de 
Castellar del Vallès, segons el darrer 
Dibaròmetre, enquesta que periòdi-
cament fa la diputació a municipis 
de més de 20.000 habitants. Com  ja 
és habitual, el problema considerat 
més greu pels enquestats és el tràn-
sit/circulació (17%), seguit justament 
pel de l’accés a l’habitatge (11%), el 
transport públic (9%), l’aparcament 
(9%) i les comunicacions amb altres 
municipis (7%). Si mirem el Diabrò-
metre del període 2020-2022, el pro-
blema de l’habitatge no figura entre 
els cinc primers, mentre que sí que 
hi figuraven tots els relacionats amb 
la mobilitat.

És especialment rellevant que 
quan es pregunta als enquestats que 
anomenin els tres serveis que consi-
deren menys valorats posin en pri-
mer lloc l’accés a l’habitatge, seguit 
de l’aparcament i les oportunitats 
de feina. Ara fa quatre anys, el que 
costava comprar o llogar un habitat-
ge a Castellar del Vallès figurava en 
segon lloc, darrere del problema de 
l’aparcament. Aquesta tendència a 
veure amb més preocupació la difi-
cultat d’accés a l’habitatge es con-
firma quan es demana posar nota a 
diverses qüestions, ja que l’habitat-
ge és la pitjor valorada, un 3,5 sobre 
10, l’única qüestió que suspèn Cas-
tellar, juntament amb l’aparcament, 
que es queda per sota del 4,5. A més, 
si es mira per franges d’edat, entre 
els enquestats de 18 a 44 anys l’ac-
cés a l’habitatge és, amb diferència, 
la qüestió que més preocupa a Cas-
tellar del Vallès.

L’enquesta també incideix en 

 Redacció

La satisfacció dels castellarencs amb el seu municipi ha millorat respecte a fa 4 anys i supera de llarg la mitjana comarcal i provincial. || DIBA

+ DIBARÒMETRE

El 93% dels                
castellarencs estan 
força o molt satisfets 
de viure a Castellar 
del Vallès

És evident que les castellarenques i 
els castellarencs estan força satisfets 
de viure en un municipi com Castellar 
del Vallès. Així ha quedat palès al llarg 
dels anys en les diverses enquestes 
de satisfacció. En el cas  del darrer 
Dibaròmetre, torna a reforçar-se 
aquest nivell de satisfacció perquè 
se superen els resultats del període 
2020-2022. En concret,  gairebé 
el 60% dels enquestats afirma 
sentir-se molt satisfet de viure a 
Castellar, i un 33% assegura que ho 
està força. Aquests percentatges 
sumats apunten que un 93% dels 
veïns està bastant o molt satisfet 
de viure a Castellar, a l’anterior 
Dibaròmetre sumava  un 85%.
Si es compara amb els  municipis 
de la província de 20.000 a 50.000 
habitants, de la comarca i de la 
mitjana provincial, Castellar es 
troba força per davant, en concret 
més de 20 punts percentuals sobre 
la gent que manifesta sentir-se 
molt satisfeta de viure-hi.
També destaca que el 50% dels 
enquestats pel Dibaròmetre de Caste-
llar opinin que el municipi ha millorat 
en el darrer any, i que més del 61% 
també opini que millorarà de cara al 
futur, contra un 22% que pensa que 
empitjorarà. Els percentatges tornen 
a ser superiors als de la mitjana 
provincial, que indica que un 35% 
creu que el seu municipi ha millorat.

la gestió de l’Ajuntament a l’hora 
de donar solucions als problemes. 
En aquest sentit, quan es pregun-
ta als enquestats que valorin si el 
consistori està compromès amb la 
conservació del medi ambient, la 
resposta del 70% és bastant o molt 
compromès. Els vilatans també el 
valoren com un ajuntament prou 
transparent (més del 50% el con-
sidera força o molt transparent). 
Finalment, més del 70% opina que 
l’Ajuntament afavoreix força o molt 
la participació ciutadana.

Pel que fa als serveis més ben 
valorats, en primer lloc figura l’en-
llumenat, seguit de la recollida d’es-

combraries i el reciclatge, la neteja 
del municipi i la seguretat ciutadana.

L’enquesta també demana que 
la ciutadania posi nota del 0 al 10 a la 
gestió de l’Ajuntament, que en aques-
ta ocasió se situa molt a prop del 7.

La mobilitat també mereix 
atenció específica pel Dibaròme-
tre: el 70% dels enquestats afirma 
que fa els desplaçaments interns 
caminant, mentre que un 23% ho 
fa amb cotxe.  Sobre equipaments  
existents al municipi, el 50% dels 
enquestats  creu que la mancança 
principal és en matèria sanitària 
(50%), seguida de l’esportiva (per 
sota del 20%).

El Diabròmetre també pregun-
ta sobre la situació econòmica i labo-
ral del municipi. Més del 40% dels 
enquestats opina que ha millorat, fet 
que en el cas de Castellar està situat 
per sobre de la mitjana de la comar-
ca i dels municipis de la província de 
20.000 a 50.000 habitants.

dades de l’enquesta

El treball de camp de les enquestes 
es va fer entre l’11 i el 28 de juny pas-
sat i  la franja majoritària d’enques-
tats va ser entre 45 i 54 anys, seguida 
dels majors de 65 anys. El 30% eren 
persones nascudes a Castellar i el 
29% ho eren a la comarca.
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DOBLE FEMINICIDI| CONDEMNA

Rebuig davant de la 
violència masclista al Vallès

L’Ajuntament va fer un minut de si-
lenci dijous de la setmana passada a 
les 12 h, en senyal de rebuig a la vio-
lència masclista. Davant del Palau 
Tolrà es va guardar el minut de si-
lenci en memòria de les dues vícti-

Minut de silenci 
per l’assassinat  de  
dues dones a Rubí 
i Castellbisbal

mes dels feminicidis ocorreguts a 
Rubí i Castellbisbal.

L’acte va tenir com a objectiu 
condemnar els assassinats, perpe-
trats pel mateix agressor, que el 20 
d’agost passat va assassinar la seva 
parella a Rubí, veïna del municipi i 
treballadora municipal des de deia 
20 anys, i la seva exparella, que  re-
sidia a Castellbisbal. Les dues dones 
van ser assassinades a trets per un 
Policia Nacional retirat, que havia 
estat número 2 del cos a Catalunya, 
que després es va suïcidar. Al minut 
de silenci hi van assistir més d’una 
trentena de persones: l’alcalde, Ig-
nasi Giménez; diversos regidors de 
l’equip de govern; Dolors Ruiz, la por-

taveu del grup municipal del prin-
cipal grup de l’oposició, ERC, i tre-
balladors de l’Ajuntament i veïns 
de Castellar.

Giménez, com a president del 
Consell Comarcal del Vallès Occi-
dental,  ja va assistir el dia anterior 
al minut de silenci que es va fer amb 
centenars de persones a la plaça Pere 
Aguilera de Rubí, acompanyant dife-
rents autoritats, com el president de 
la Generalitat, Salvador Illa.

Amb aquest gest simbòlic, es 
va voler expressar la indignació i 
repulsa davant aquesta manifesta-
ció de violència, reiterant el com-
promís col·lectiu en la lluita contra 
el masclisme. 

 Jaume  Clapés Solé

Planta d’Humana a l’Ametlla. || CEDIDA

HUMANA | 1R SEMESTRE

Es recuperen 
37 tones de 
roba usada
Més de 101.000 peces de roba recupe-
rades al primer semestre han tingut 
una segona vida i no han acabat en un 
abocador. És el balanç que fa Huma-
na Fundación Pueblo para Pueblo, 
encarregada del servei de recollida 
selectiva de roba usada a Castellar 
del Vallès durant el primer semestre 

d’enguany. De la gestió d’aquest residu 
es deriven beneficis ambientals (229 
tones de CO

2
 no emeses) i també soci-

als (creació d’ocupació verda, execu-
ció de projectes de cooperació al des-
envolupament i programes socials a 
Catalunya). El 90% de la roba de què es 
desfan els ciutadans i que recull l’enti-
tat catalana té una segona vida gràci-
es a la reutilització i el reciclatge, ele-
ments clau per a l’economia circular 
i la creació i manteniment de llocs de 
treball de qualitat. 

El residu tèxtil (la roba, el cal-
çat, els complements i el tèxtil de la 
llar que ja no s’utilitzen) es deixa als 
contenidors ubicats en llocs de fàcil 
accés, que es buiden periòdicament 

(entre un i dos cops per setmana) per 
garantir-ne un bon servei. Posterior-
ment, es classifica a la planta de pre-
paració per a la reutilització que Hu-
mana té a l’Ametlla del Vallès (Vallès 
Oriental).

“La recollida selectiva de roba 
té un gran potencial per garantir-ne 
una segona vida: gairebé el 60% es 
pot reutilitzar i el 32%, reciclar. El 
primer objectiu sempre és la reuti-
lització, perquè la peça de roba més 
sostenible és la que ja s’ha fabricat i 
no té més costos ni impacte de pro-
ducció”, assegura Rubén Fernández, 
promotor nacional d’Humana.

“Agraïm les donacions de la 
ciutadania. La recollida selectiva 

Més d’una trentena de persones es van reunir davant del Palau Tolrà. || J. C.

només té èxit amb la conjugació de 
dos factors: un compromís ambien-
tal per part de l’Administració local 
i un servei professional i transpa-
rent per part de l’entitat gestora”, 
afegeix el representant de l’entitat.

L’entitat genera un lloc de tre-
ball a Catalunya per cada 18.000 kg 
de tèxtil recollit. A més, els recursos 
que se n’obtenen es destinen princi-
palment als programes de desenvo-
lupament que Humana du a terme 
als països del sud de bracet de con-
traparts o socis locals. Per exemple, 
projectes de formació de professors 
de primària, d’agricultura sostenible 
o contra el VIH/sida o la tuberculosi. 

 || REDACCIÓ 
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El PSC de Castellar va celebrar a fi-
nals de juliol l’assemblea per renovar 
la federació del municipi, de la qual va 
sorgir una nova executiva encapçala-
da per Yolanda Rivera,  nova primera 
secretària: “Prenc la responsabili-
tat de continuar fent el que han fet 
els meus companys anteriorment. 

Yolanda Rivera, nova 
secretària del PSC local

Sobre el paper és un canvi de nom, 
però en la pràctica hem estat tots  
deixant-hi la pell i ho continuarem 
fent”, diu Rivera, que afegeix que la 
renovació ve motivada perquè el fins 
ara primer secretari, Pepe Leiva, i 
també Rubén Peñalver, han adqui-
rit recentment responsabilitats a la 

Federació del Vallès Occidental. La 
nova executiva de la Federació de 
Castellar del PSC també comptarà 
amb Pepe Leiva com a vice primer 
secretari; Rubén Peñalver com a se-
cretari d’organització i finances; Joan 
Creus, secretari de política munici-
pal, i la vocal Maria del Mar Muñoz.

En el discurs ja com a primera 
secretària, Rivera va explicar que al-
guns dels reptes de la nova junta és 
incrementar la militància, consolidar 
la marca dins de Castellar i treballar 
“per ser una federació atractiva, 
sobretot de cara al jovent, neces-
sitem persones joves que un futur 
vulguin continuar el projecte”. En 
el discurs davant l’assemblea local del 
PSC castellarenc va donar les gràcies 
a totes les persones “que han portat 
a la federació al lloc on és ara i a les 
que van treballar en els moments 
més complicats i agres”.

A l’assemblea van ser presents 
càrrecs comarcals com Paco Aran-
da, primer secretari de la Federació 
del Vallès Occidental del PSC, i Eva 
Candela, vice primera secretària.  || 

REDACCIÓ

POLÍTICA | PSC

El 5 d’agost va morir  Josep Sales 
Cuberta a l’edat de 87 anys. Sales 
va ser un membre històric de 
Convergència Democràtica de 
Catalunya (CDC)  a Castellar i 
del Centre Excursionista de Cas-
tellar (CEC), de què va arribar 
a ser vicepresident. A l’entitat, 
va liderar moltes sortides al Pi-
rineu i al Montblanc. L’octubre 
del 1975, en una escalada als En-
cantats la seva comitiva va patir 
un accident i com a conseqüèn-
cia d’aquest fet la seva dona va 
perdre la vida. Sales va formar 
part del primer consistori demo-

cràtic, entre 1979 i 1983, dins de 
l’àrea d’Urbanisme i Sanitat, i es 
va fer càrrec de les competències 
d’Ecologia i Medi Ambient, Parcs 
i Jardins, Zones Verdes i Places 
juntament amb M. Dolors Cos, 
en un primer moment del man-
dat. Sempre va estar molt lligat 
al poble i era el responsable de 
cuinar l’arròs de CDC a l’Aplec 
de Castellar Vell. Posteriorment 
Sales va anar a viure a Sant Llo-
renç Savall.  També era conegut 
per la seva afició a la pintura i va 
arribar a fer diverses exposici-
ons.  ||  REDACCIÓ

Mor als 87 anys l’exregidor 
Josep Sales Cuberta

Sales, tercer per l’esquerra, a l’acte dels 40 anys d’ajuntaments democràtics. || ARXIU

OBITUARI | POLÍTICA

La nova executiva del PSC local i representants de la nova federació vallesana. || PSC
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Es tracta del 
projecte Vacances 
en Pau, que es va 
iniciar l’any 2006

Algunes de les famílies que parti-
cipen en el projecte Vacances en 
Pau, a través de l’entitat Vallès Wi-
laia, es van reunir la darrera setma-
na de juliol al camp de futbol Joan 
Cortiella per compartir una tarda 
de futbol i joc al camp municipal.

Vacances en Pau es va inici-
ar l’any 2006 amb l’objectiu que el 

màxim nombre d’infants sahrau-
ís tinguin la possibilitat de passar 
les vacances en un entorn diferent 
d’on viuen la resta de l’any, en els 
campaments de refugiats de Tin-
douf. Des de llavors, l’entitat ha fet 
possible que desenes d’infants pu-
guin gaudir d’estades d’estiu al Va-
llès, de bracet de les famílies aco-
llidores, fent èmfasi en els àmbits 
socioeducatiu i sanitari.

L’Ajuntament de Castellar va 
obsequiar els nens i nenes que van 
visitar el camp de futbol amb ma-
terial divers de promoció de la vila: 
bossa, cantimplora, boc n’roll, lli-
breta i necesser.  ||  C.D.

actualitat

El castellarenc Joan Vilà Cusidó va 
rebre ahir la Medalla Centenària que 
la Generalitat de Catalunya dona a les 
persones que compleixen 100 anys.

L’acte de reconeixement va 
tenir lloc a casa seva, on l’home-
natjat, envoltat de les seves filles, 
nets i besnets, va rebre el guardó 
de mans de l’alcalde, Ignasi Gimé-
nez, i de la regidora de Gent Gran, 
Àngela Bailén.

A més del Joan, que farà els 100 
anys aquesta setmana, a Castellar hi 
ha 8 dones més que superen el segle 
de vida: 2 de 104 anys, 2 de 102 anys, 
1 de 101 anys i 3 dones de 100 anys. 

Medalla centenària 
per a Joan Vilà

Joan Vilà, amb l’alcalde i la regidora, envoltat de les seves filles, nets i besnets. || CEDIDA

En  la seva primera  entrevista com 
a president de la Generalitat,  el 
socialista Salvador Illa, va expli-
car a La Vanguardia respecte a la 
Ronda Nord que “el tram que hi 
ha acordat fins a Sabadell s’ha 
de completar”. 

El nou president de la Ge-
neralitat va afegir que si tingu-
és majoria absoluta, és adir com 
a mínim 68 diputats, completaria 
el Quart Cinturó fins a Granollers 
però com que ha hagut d’arribar 
a uns acords d’investidura amb 
ERC i Els Comuns, s’ha “de fer el 
tram acordat”. 

Fa sis mesos, el Consell de 
Ministres espanyol va autoritzar  
el Ministeri de Transports i Mo-

bilitat Sostenible a elevar els com-
promisos de despesa amb càrrec a 
exercicis futurs per poder finan-
çar amb 200 milions d’euros (IVA 
inclòs) la construcció de la Ronda 
Nord que dona continuïtat al cor-
redor de la B-40 entre Terrassa i 
Sabadell. Aleshores, l’alcalde de 
Castellar del Vallès, Ignasi Gimé-
nez, va explicar que calia definir 
quin serà el traçat i quina serà la 
capacitat de la via. També va re-
cordar que hi ha un acord unàni-
me per part dels Ajuntaments de 
Terrassa, Sabadell i Castellar que 
“aquesta ha de ser una via rà-
pida i que com a mínim hauria 
de tenir dos carrils per banda”.

Les eleccions de maig van fer 
que el projecte s’aturés a l’espera 
dels nous responsables de la Ge-
neralitat. 

  Redacció

INFRAESTRUCTURES |  PROJECTE

SOLIDARITAT | VACANCES

HOMENATGE | GENT GRAN

Infants sahrauís passen l’estiu amb famílies d’acollida

Algunes de les famílies que participen en el projecte Vacances en Pau al Joan Cortiella.  || CEDIDA

URBANITZACIONS | ENTITAT

Renovació de la Junta a l’Airesol D

El diumenge 21 de juliol es va 
celebrar, en un espai cedit pel 
restaurant Airesol, l’assemblea 
anual de l’associació de veïnes 
i veïns de l’Airesol D, segons 
va informar la junta en un co-
municat.

Un dels punts  més desta-
cats a tractar va ser la renova-
ció de part de la junta. Així, se-
gons expliquen, “altres veïns 
van agafar el relleu per donar 
continuïtat a la feina feta fins 
ara”. En aquest sentit, la nova 
junta “vol agrair als antics 
membres el seu compromís, 

dedicació i haver recuperat la 
comunicació amb l’Ajuntament. 
Al llarg de dos anys han treba-
llat per millorar les infraes-
tructures de la urbanització, 
han vetllat per la seguretat, 
han reclamat antigues reivin-
dicacions (com la de recuperar 
el camí fins al poble) i han orga-
nitzat trobades per fomentar les 
relacions de veïnatge”.

“Com  a nova junta continua-
rem treballant per aconseguir un 
entorn més segur i agradable”, ex-
pliquen des de l’associació veïnal 
de l’Airesol D.  || REDACCIÓ

El president Illa defensa la 
continuïtat de la Ronda 
Nord fins a Sabadell

7è aniversari de l’Església Evangèlica

El 7è aniversari de l’Església Evangè-
lica de Castellar es va celebrar els dies 
20 i 21 de juliol, amb una sèrie d’acti-
vitats que van reunir els membres de 
la comunitat i d’altres esglésies ami-
gues. Els actes van començar el dis-
sabte 20 amb un  esmorzar al local de 
l’entitat, seguit d’una exposició bíbli-
ca. Aquesta jornada “va estar mar-
cada per un ambient de germanor 
i participació”, segons expliquen els 
organitzadors en un comunicat. “Les 
activitats es van dividir en grups per 
edats i interessos: els joves van de-
batre sobre les seves aspiracions fu-
tures i la vida que desitgen, mentre 
que els més petits van gaudir de jocs 
i d’una sessió de titelles amb l’Este-
vet, aprenent sobre la confiança en 
Jesús”, detallen. A més, segons infor-
men, “un grup d’adults es va reunir 
en pregària, demanant la benedic-
ció de Déu per la gent de Castellar i 
les poblacions veïnes”.   ||  REDACCIÓ

CREENCES | CELEBRACIÓ

Una de les lectures de la Bíblia que es van fer durant la celebració, || CEDIDA

 A finals de juliol van organitzar activitats i celebracions
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CASTELLÒMETRE | GOVERN GENERALITAT

Com valoren els partits locals la investidura d’Illa?

Yolanda Rivera (PSC) Dolors Ruiz (ERC) Joan Juni (Junts) Marga Oncins (CUP) Miki Vilanova (Ara Toca)

“El que vam veure al 
Parlament és un canvi en el 
cicle a la política catalana. La 
política de blocs s’ha trencat 
i Salvador Illa ha estat capaç 
d’aconseguir els suports 
necessaris per a la seva 
investidura. M’agradaria 
destacar la capacitat de 
pacte del nou president de la 
Generalitat, la capacitat de 
diàleg amb un ampli ventall 
de les formacions polítiques 
amb representació al 
Parlament. Això és el que 
necessita Catalunya. Des de 
la generositat, però sempre 
pensant en la ciutadania. 
Ara mateix tenim molts 
temes pendents sobre la 
taula que s’han de poder 
resoldre tan aviat com sigui 
possible, sigui en àmbits com 
habitatge, infraestructures o 
educació. També a Castellar 
necessitem posar en marxa 
amb l’ajuda de la Generalitat 
les noves promocions 
d’habitatge assequible a 
la Playtex, desencallar el 
projecte de la Ronda Nord 
que ens connecti amb la 
C-58 o poder ampliar i 
reformar l’Institut Escola 
Sant Esteve. Salvador Illa 
prové del món municipal, 
ha estat alcalde de la Roca 
del Vallès, i per tant sap de 
la importància que tenen 
tots aquests projectes... 
Per això, ens posem a la 
seva disposició per ajudar 
en tot allò que calgui.
Finalment, crec que la 
presidència d’Illa ajudarà a 
normalitzar el clima polític. 
Com va dir a la investidura, 
esperem que es pugui 
aplicar la llei d’amnistia 
sense subterfugis i que, 
per tant, no ens trobem 
davant de situacions 
com les que es van viure 
abans de la investidura”.

“Nosaltres lamentem que 
Esquerra hagi facilitat la 
investidura de Salvador 
Illa. Tindrem el govern 
de Madrid instaurat 
dins de la Generalitat, i 
a partir d’ara ens tocarà 
fer una oposició ferma. 
Junts exercirà el lideratge 
com a primera força 
de l’oposició i com a 
primera força d’estricta 
obediència catalana, 
com va dir Albert Batet 
ahir al Parlament. Serem 
implacables per evitar 
la regressió social i 
nacional que veurem.
El president Carles 
Puigdemont ha complert 
la seva promesa d’estar 
a Barcelona el dia de 
la investidura i ara 
sabem que és a l’exili, 
cap a Waterloo, i és 
una vergonya que amb 
la llei d’amnistia els 
jutges no apliquin la llei i 
estiguin prevaricant, que 
Puigdemont no hagi pogut 
estar dins de l’hemicicle, 
com era el seu desig.
L’única cosa positiva que 
esperem que s’agilitzi 
amb el govern d’Illa és 
la construcció urgent 
de la Ronda Nord, que 
el govern d’Esquerra 
ha obstaculitzat 
descaradament. Si 
aquesta infraestructura 
no es fa urgentment, se’ns 
agreujaran els problemes 
de mobilitat amb la 
construcció de les noves 
naus logístiques al polígon 
i l’augment de la població 
amb els habitatges nous 
que s’estan fent. Nosaltres 
demanem que primer es 
faci l’enllaç de Sabadell 
a Castellar, que és el més 
urgent, i després fer el de 
Sabadell amb Terrassa”. 

“ERC ha donat suport a 
la investidura després de 
consultar la militància i 
que el jovent republicà 
digués endavant, perquè 
l’acord amb el PSC conté 
punts molt importants 
per avançar en polítiques 
socials i per aconseguir 
sobirania fiscal i continuar 
amb les transformacions 
que portava ERC en els 
tres anys de govern a la 
Generalitat. Vam donar 
un sí a fer Illa president, 
tot i que no és el que 
voldríem, per no renunciar 
a continuar treballant per 
l’independentisme. És una 
manera d’avançar, és un sí 
molt crític i quedant-nos a 
l’oposició estarem vigilants. 
I el suport d’ERC surt de 
dues tries democràtiques, 
una de la militància 
d’ERC i l’altra de la que va 
sortir de les eleccions al 
Parlament. Respecte a si 
el nou govern beneficiarà 
Castellar, la connexió de 
B-40, per exemple, no 
estava en els preacords 
perquè encara cal que es 
treballi i perquè no es volia 
deixar per escrit res que 
encotillés el futur d’aquesta 
infraestructura que des 
d’ERC no hem volgut mai”.
Respecte a l’aparició de 
Puigdemont, ell va complir 
la seva paraula, tot i que 
n’esperava una mica més, 
però és un dia per recordar, 
un altre dia en la història 
de la construcció d’una 
Catalunya independent 
i lliure. El problema és 
que el jutge Llarena està 
capficat a no aplicar una 
llei d’amnistia que ja 
està aprovada i es dona 
aquesta imatge, de nou, 
de repressió de l’estat 
espanyol cap a Catalunya.”

“ERC ens ha tornat a 
demostrar que posa 
els seus interessos de 
partit per sobre dels de 
Catalunya i ha investit un 
president espanyolista. 
El PSC de Salvador Illa 
és un PSC anticatalà, 
proper a Societat Civil 
Catalana, i que es va 
afanyar a votar el 155.
És un PSC de trinxar 
el territori amb 
infraestructures com 
el Quart Cinturó, per 
exemple. És un PSC 
contrari a la immersió 
lingüística, tot parlant de 
trilingüisme a les escoles. 
És un PSC repressor 
i mentider. ERC ha 
donat la presidència de 
Catalunya a un partit 
amb seu a Madrid. Un 
partit que ha incomplert 
tots els pactes.
Amb aquest vot, estem 
més lluny que mai, no tan 
sols de la independència, 
sinó de la justícia social 
per a Catalunya. Però 
nosaltres seguim al 
carrer, un carrer que 
ahir no va faltar per 
rebre i acompanyar el 
president Puigdemont. 
Seguirem lluitant i 
treballant, per molt que 
ara ens esperin moments 
difícils i retallades en 
la nostra autonomia 
i els nostres drets. 
Seguirem treballant 
perquè a nosaltres no 
ens mouen no cadires ni 
paguetes. A nosaltres 
ens mou la gent”.

“El moviment polític és 
estrany, però és així, és 
legal, i cal esperar que 
es compleixin els acords 
i tiri endavant el país, 
perquè estàvem molt 
encallats. A veure, però, 
quan surti la lletra petita.
Nosaltres, que som una 
plataforma local, el que 
esperem és que es tiri 
endavant el projecte de 
la B-40 i es desencallin 
projectes que fa molt de 
temps que estan en un 
calaix de la Generalitat.
I respecte a l’actuació 
de Puigdemont em sap 
greu pel cos dels Mossos 
d’Esquadra i la imatge 
de Catalunya que vam 
donar ahir. Vull traslladar 
un missatge d’ànim a 
tots els mossos perquè 
no en tenen la culpa, i 
els estan menyspreant 
a tot arreu. No crec 
que sigui positiu per a 
ningú. Realment ahir va 
haver-hi oportunitats 
de detenir Puigdemont, 
i si no es va fer, la meva 
opinió, és perquè a molt 
poca gent li interessava 
detenir-lo, perquè 
hauria estat dinamitar 
la investidura, i el senyor 
Illa tenia molta pressa per 
formalitzar el govern”.

Els líders de les forces polítiques municipals, Som de Castellar-PSC, ERC, Junts, la CUP i Ara Toca, i la representantant del PP 
local apunten algunes prioritats del nou executiu català amb Castellar i opinen sobre la sortida del govern de l’independentisme

Alicia García (PP)

“Poca diferència hi ha 
entre Pedro Sánchez i 
Salvador Illa, tots dos 
tenen la capacitat de 
mentir per mantenir-se en 
el poder i han humiliat els 
valents constitucionalistes 
catalans. Els catalans 
serem perjudicats amb les 
polítiques d’Illa: mantindrà 
els impostos propis creats 
a Catalunya, continuarà 
amb la milionària 
estructura d’estat de 
l’independentisme i  
mantindrà la derrota en 
política lingüística contra 
el castellà. Els socialistes 
assumeixen l’agenda 
independentista lliurant els 
indults, suprimint la sedició 
i rebaixant la malversació 
i aproven l’amnistia i ara 
pacten la independència 
fiscal com a pas previ a 
la independència total. 
Respecte a la B-40, esperem 
que es posin les piles, ja 
que és una necessitat 
històrica que patim els 
castellarencs. Fins ara 
cap govern català ha estat 
capaç de desbloquejar 
aquest assumpte, i ara que 
el PSOE governa a Espanya 
i el PSC a Catalunya no hi 
ha excusa perquè s’executi 
aquesta connexió, amb el 
suport, evidentment, del 
PSC-Som de Castellar.
I amb l’arribada i la fuga 
de Puigdemont vam 
presenciar el ridícul més 
espantós. La responsabilitat 
és del president del govern 
i de Marlaska, que han de 
dimitir per dignitat. La 
imatge dels Mossos ha 
quedat com un drap brut i  
l’operació Gàbia ens passarà 
factura econòmicament 
i socialment. Qualsevol 
persona del carrer ja 
estaria empresonada.”
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actualitatpolítica

En una sessió plenària extraordinà-
ria celebrada el dimarts 30 de juliol 
al matí, l’Ajuntament de Castellar 
va aprovar el “projecte executiu 
de reforma i ampliació de l’Insti-
tut Escola Sant Esteve”. Segons el 
regidor d’Urbanisme, Joan Creus, 
la urgència per tramitar el projecte 
justificava fer un ple extraordina-
ri, ja que no va poder entrar a l’or-
dre del dia del ple ordinari (celebrat 
el dia 23 de juliol) i s’hauria d’haver 
esperat al ple següent, previst per al 
24 de setembre, per iniciar els trà-
mits, fet que hauria retardat enca-
ra una mica més una ampliació de la 
qual es parla des d’abans del 2020. 
La peculiaritat d’aquest projecte és 
que l’Ajuntament i el Departament 
d’Educació van acordar que el con-
sistori avancés la inversió del projec-
te i les obres, una manera d’escurçar 
terminis per fer realitat un equipa-
ment molt esperat per la comunitat 
educativa del Sant Esteve.

Fins a arribar a l’aprovació del 
ple, el projecte ha patit diversos con-
tratemps. Creus va recordar els més 
importants: en primer lloc, “la pan-
dèmia va fer que el projecte no po-
gués avançar durant un any” i, pos-
teriorment, quan es va adjudicar la 
redacció del projecte i l’execució de 
l’obra el desembre del 2022 els preus 
que s’havien apuntat en l’inici del pro-
jecte estaven molt per sota del cost 
real i, per tant, ha suposat una nova 
adequació. En concret, finalment la 
reforma i ampliació del Sant Esteve 
s’enfila als 4 milions d’euros, “una va-

El ple aprova l’obra per 
ampliar l’IE Sant Esteve

Un moment del ple extraordinari  del mes de juliol passat. || C. D. 

La proposta, que va tirar endavant amb els vots favorables de 
l’equip de govern, Junts i Ara Toca, i l’abstenció d’ERC i CUP, 
es va debatre en un ple extraordinari celebrat el 30 de juliol

riació pressupostària del 60%”, va 
dir el regidor d’Urbanisme.

En aquest sentit, Creus va su-
bratllar que, “per responsabilitat, i 
per la bona entesa amb la comuni-
tat educativa del Sant Esteve i amb 
el Departament d’Educació fem 
l’aprovació al juliol per no haver 
d’esperar a finals de setembre”.

Aquesta argumentació, però, 
no va acabar de convèncer els grups 
de l’oposició, especialment ERC i la 
CUP, que van manifestar amb con-
tundència el seu descontentament 
per haver accedit a la documentació 
del projecte divendres, 26, molt poc 
temps abans de la convocatòria del 
ple. “Tots estem d’acord que és un 
tema llargament esperat, però no 

CRÒNICA | PLE EXTRAORDINARI 

ser que se’ns menystingui una ve-
gada més enviant un document de 
3.000 pàgines un dia i mig abans”.  
Per aquesta qüestió de fons, de ca-
ràcter polític més que tècnic, tant 
ERC com la CUP van fer una absten-
ció “crítica”.

Junts i Ara Toca sí que van vo-
tar-lo a favor, tot i expressar també 
cert malestar pel timing amb el qual 
s’ha treballat per dur la proposta al 
ple. El portaveu de Junts, Joan Juni, 
va dir que, com que no tenien temps 
material per estudiar el document, 
feien confiança tant als serveis tèc-
nics municipals com de la Genera-
litat, que també ha donat ja el vis-
tiplau. Finalment, Miki Vilanova 
(Ara Toca) va reiterar que els havia 
arribat “molta informació i molt 
tard”, però va expressar el desig que 
“aquesta obra de gran magnitud 
tingui bons resultats”.

Ja en els torns de rèplica, l’al-
calde Ignasi Giménez va prendre la 
paraula per expressar a l’oposició 
que la qüestió principal que es diri-
mia en el ple més que la derivada tèc-
nica del projecte era la decisió polí-
tica, que “l’Ajuntament avanci els 
diners d’una infraestructura que 
és competència de la Generalitat 
per escurçar terminis i, a més, ho 
faci assumint el 10% del cost com 
a aportació pròpia”. Les portaveus 
d’ERC i la CUP van reiterar que la 
seva crítica estava enfocada en la 
manera de procedir de l’equip de 
govern a l’hora de fer les coses i no 
pas en l’objectiu d’aconseguir unes 
instal·lacions millors i més grans per 
a l’institut escola que tant esperen 
pares, mares i alumnes.  

 J. G.

L’oposició va criti-

car l’escàs marge de 

temps que van tenir 

per consultar la docu-

mentació del projecte

podem debatre si el document de 
3.000 pàgines del projecte arriba 
sense temps per treballar-ho”, va 
manifestar la portaveu d’ERC, Dolors 
Ruiz, que va dir a l’equip de govern que 
amb aquesta manera de fer “no som 
útils com a oposició”. En aquesta 
línia, Marga Oncins (CUP) també va 
manifestar el seu “emprenyament”. 
“No es tracta de plantejar dubtes 
tècnics, però políticament no pot 
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opinió Podeu escriure les vostres cartes a lactual@castellarvalles.cat. Deixeu nom, cognom, número de telèfon 
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Des de l’Associació del Centre volem 
rendir un emotiu homenatge a una 
persona que ha deixat una emprem-
ta inesborrable en el cor del nostre 
poble: Ramon Montllor.
En Ramon no només va ser un veí 
exemplar, sinó que va ser el veritable 
motor d’innumerables iniciatives a la 
nostra comunitat. La seva generosi-
tat i la seva dedicació incondicional 
van ser una constant en la seva vida.
La seva donació de temps i esforç cap 
a la nostra associació ha estat indis-
pensable, sempre va estar allà per 
fer-nos costat, per oferir-nos la seva 
col·laboració i per animar-nos a tirar 
endavant els nostres projectes. Tots 
els que vam tenir l’oportunitat de co-
nèixer-lo sabem que era un home de 
paraula i d’acció.
Ramon, et recordarem amb un cor 
ple d’agraïment i estima.
En nom de tots els que t’hem conegut i 
estimat, t’agraïm tot el que has fet per 
nosaltres. La teva empremta seguirà 
viva en cada activitat, en cada som-
riure, i en cada moment compartit.
Descansa en pau.

Després del darrer episodi de l’im-
previsible Sr. Puigdemont, amb l’ac-
te programat de míting i fuga, a l’es-
til del mag Pop, i una vegada ratificat 
el nomenament del nou president de 
la Generalitat, el Sr. Salvador Illa, po-
dríem dir que l’anomenat procés dels 
darrers 13 anys ha arribat a la fi.

El lingüista i filòsof Noam Chomsky 
va dir quelcom semblant a “Si cre-
ieu en la llibertat d’expressió, no la 
negueu a qui la utilitza, perquè seria 
no creure-hi”. Els que mai hem cre-
gut que la independència de Catalu-
nya fos el bo i millor que ens podia 
passar, ens hem hagut de mossegar 
la llengua –evitar l’excés de llibertat 
d’expressió– durant massa anys. Ho 
vam fer així per no barallar-nos del 
tot amb amics, familiars i descone-

Homenatge a Ramon 
Montllor

I ara, què?

És hora de recuperar la veu

 Associació del Centre

 Josep Simon

 Josep Manel Martí S.

El pacte d’investidura pel nou presi-
dent, entre PSC, ERC i els comuns, ha 
donat per acabada l’etapa dels dar-
rers governs independentistes suc-
cessius,  suportats amb les majori-
es dels tres partits independentistes 
al Parlament de Catalunya fins avui, 
Junts , ERC i la CUP.
Comença, doncs, una nova etapa, de 
majoria no independentista, que vol 
encetar un nou camí, fonamentat en 
el diàleg permanent entre partits di-
ferents, però amb un objectiu comú, 
que, segons el mateix president, Sal-
vador Illa, té com a eixos principals 
en les seves accions de govern el bé 
comú i la defensa de Catalunya, objec-
tius molt diferents de l’únic objectiu 
de l’etapa del procés, que era la inde-
pendència de Catalunya per sobre de 
tot, saltant-se, quan calia, qualsevol 
norma o llei de l’Estatut i de la Cons-
titució espanyola.
I ara, què convindria fer per tal de re-
vertir aquests anys perduts de procés? 
Doncs el primer de tot, impulsar les 
polítiques de millora necessàries i in-
ajornables per solucionar amb acci-
ons polítiques acordades les mancan-
ces principals de la societat catalana, 
com la llar, el transport públic, l’edu-
cació, el servei d’atenció primària i  
la reorganització de l’Administració 
pública, per fer-les més efectives i efi-
cients per a l’atenció dels ciutadans.
Cal fer un incís i donar el valor que es 
mereix a l’acord d’investidura del nou 
president de la Generalitat, fet possi-
ble gràcies a la reflexió prèvia d’ERC i 
el diàleg, els acords i la firma posterior 
dels documents, per l’acord conjunt 
entre diferents formacions, que ha fet 
possible iniciar aquesta nova etapa 
de govern. D’això se’n diu “mirar cap 
al país”, i no exclusivament als inte-
ressos partidistes, tan  usuals  i fàcils 
d’utilitzar en la política actual.
Cal, doncs, reconèixer l’encert d’ERC, 
malgrat la seva situació interna com-
plexa i a les portes d’un congrés ex-
traordinari del partit al novembre, 

en la seva decisió de continuar pel 
camí de la política de l’acord, inicia-
da en el darrer mandat de l’expresi-
dent Aragonés.
Als comuns, en la seva línia de dià-
leg i amb polítiques de caràcter so-
cial, drets fonamentals i benestar de 
les persones, sempre en l’òrbita de la 
sostenibilitat del planeta, com a ele-
ment cabdal.
Al PSC, en la seva línia política, ja co-
neguda i practicada en molts àmbits 
de governs municipals, socialdemò-
crata, que tant ha contribuït a l’actu-
al societat del benestar aconseguida 
dintre de la UE.
A Junts o Puigdemont-Junts, de mo-
ment seguint les darreres ocurrèn-
cies d’un líder dissortat, després de 
l’estrepitós fracàs de la proclama-
ció unilateral de la independència de 
Catalunya. Esperem que en el pro-
per congrés del partit, a l’octubre, el 
Sr. Puigdemont primer faci un acte 
d’autocrítica de totes les seves acci-
ons i faci un pas al costat, com a líder, 
per intentar provocar un debat in-
tern i a fons, per trobar un nou líder 
i un nou full de ruta per aconseguir 
els seus objectius polítics amb unes 
eines més eficients i vàlides per als 
seus simpatitzants. L’extraordinària 
trajectòria política, de peix al cove, 
de l’expresident Pujol podria ser un 
punt de referència per presentar les 
noves propostes que tenen per als 
ciutadans de Catalunya.
En política, com deia l’expresident 
Josep Tarradellas, “l’única cosa que 
no es pot fer és el ridícul”. 
Doncs farien bé tots els partits de Ca-
talunya i d’Espanya en aplicar-se bé 
aquest lema. Per tant, si volem una 
Catalunya que avanci i es desenvo-

El Viver Tres Turons bateja una planta aquàtica amb 
un mot de ficció

El Viver Tres Turons, que s’especialitza en plantes aquàtiques, proposa un 
nom popular per a l’herba aquàtica Zannichellia palustris: “espremulla”. Des 
de l’entitat proposen aquest nom que han tret de la sèrie de 3Cat (quan enca-
ra era TV3) La memòria dels Cargols. En un capítol d’aquesta sèrie dels anys 
90 s’inventaven el mot espremulla fent veure que era alguna cosa agrícola per 
ensarronar un estudiós que venia de ciutat àvid de coneixements del camp.
Els del viver aclareixen al seu compte de X @TresViver que “les plantes 
aquàtiques submergides han passat sempre tan desapercebudes que 
moltes només tenen nom científic, però en moltes llengües no en tenen 
de popular”, i ells han decidit posar-hi remei. També especifiquen que cul-
tiven aquesta herba, l’espremulla, perquè fa la funció de depurar i de refu-
gi per a amfibis i per a insectes depredadors de mosquits i afegeixen que no 
s’ha de confondre amb una alga, ja que “té arrels, tija i fulles i fa una pe-
tita flor tipus espigueta que fa llavors”. “Algunes fonts especialitzades 
es refereixen en català a aquesta herba (de la família de les potamoge-
tonàcies) com a ‘zaniquèl·lia’, però no deixa de ser una recent catalanit-
zació ensopida del llatí”.   || TEXT:  REDACCIÓ || FOTO:  CEDIDA

guts, malgrat haver de suportar el 
seu proselitisme impertinent i que 
molts ens donessin l’esquena. Pot-
ser perdonarem, però no oblidarem 
el mal. S’ha acabat. De cop s’ha pro-
duït el silenci de fracàs a les conver-
ses i a les xarxes. És el moment de re-
cuperar la veu. Al final s’ha fet real el 
que he exposat durant anys a desgrat 
d’alguns visionaris, i vull aclarir que 
el menyspreu vers la independència 
no m’ha impedit encertar la majoria 
de les opinions. Fixeu-vos: “Ciutadans 
de Catalunya...!”, va saludar Josep 
Tarradellas a l’arribada. Ciutadans 
tots, tant catalans com immigrants, 
un sol poble. Però els que el van suc-
ceir ho van anar retorçant vers un 
nacionalisme elitista, eixelebrat i in-
suportable que ho va esguerrar tot. 
I han pagat els errors. Gràcies, “tra-
ïdors” valents que heu sabut pactar 
com cal en democràcia. Avui la ma-
joria dels ciutadans celebra el canvi 
i espera resultats. Maleirem Junts si 
s’interposa al desig popular.

Els familiars de M. Àngela Romeu Ro-
vira volem agrair de forma molt sincera 
la dedicació i el tracte rebut envers la 
nostra mare/àvia/besàvia per part de 
tot el personal de l’Obra Social Benèfi-
ca de Castellar en els seus últims dies.  
La seva dedicació, afecte i compromís, 
van més enllà de l’àmbit estrictament 
professional. La M. Àngela ens ha dei-
xat de la forma més tranquil·la i digna 
possible gràcies a l’excel·lent tracte 
humà, estima i atencions que ha rebut 
fins a l’últim moment per part de tot 
l’equip. Moltíssimes gràcies.

Agraïment a l’Obra Social 
Benèfica

 Família Mas Romeu

Després de les cantades els cantaires 
han rebut felicitacions i retopades. 
Això no és res de nou. Se’ls acusa de 
misògins i racistes, i, hi ha qui diu que 
ells són la “xusma”. Hi ha una frase a 
les cantades que diu: “Fins als collons/ 
de xusma”, “segueixen fent el man-
gui, no és notícia”. Jo hauria estat en-
cara més directa i hauria dit: “Fora 
delinqüents de Sant Feliu”. Això mo-
lesta? Et roben i els has d’aplaudir? 
Les cantades expliquen fets i, a ve-
gades, exposen els pensaments i els 
sentiments que aquests susciten als 
cantaires. Fa quaranta anys que veig 
les cantades. Una de les bondats que 
tenen és que ja fa anys que agermanen 
la gent del poble amb la d’origen esti-
uejant. Els cantaires recullen el que els 
arriba sobre el que ha passat durant 
l’any a Sant Feliu i n’escriuen una sàtira. 
A Sant Feliu sempre hi hagut marro. 
Altres anys el protagonista era un 

Les cantades: no sé veure 
què no s’ha entès

 Josefina Llauradó

lupi adequadament, tant humana-
ment com socialment i econòmi-
cament, amb projecció d’un futur 
sostenible per a tothom, cal aplicar 
les úniques eines que són efectives 
en política democràtica: voluntat de 
dialogar amb tothom, acordar i pac-
tar per treure propostes que millo-
rin la vida de la gent.
En aquesta nova etapa a Catalunya 
i a la resta d’Espanya, seria desitja-
ble i necessari que un partit suposa-
dament de centredreta com el PP, 
deixi d’una vegada, les seves restes 
d’arrels autoritàries i excloents, que 
estan dominant els seus discursos i 
s’avingui a ser el que hauria de ser 
un partit conservador europeu, fer 
política i buscant els acords necessa-
ris amb la resta de partits del Parla-
ment per solucionar els problemes 
i no  buscar l’enfrontament perma-
nent, com a eina política partidis-
ta exclusivament.NOTA DE CONDOL

JOSEP SALES CUBERTA

Regidor de l’Ajuntament de 

Castellar del Vallès entre 1979 i 1983 

Va morir el dia 5 d’agost als 87 anys

L’alcalde, regidors/es i treballadors/es de l’Ajuntament 

de Castellar expressen el seu més sentit condol 

i s’uneixen al dolor de la seva família.

Castellar del Vallès, agost de 2024

continua a la pàgina 11
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opinió

ant els comerciants 
com els no comer-
ciants recordaran 
aquell desaparegut 
estri analògic precur-

sor dels terminals TPV, estri que 
per la coreografia que oferia el seu 
accionament va ser popularment 
batejat com a:  “la bacallanera”.  Ac-
tualment, si es fa una compra mit-
jançant una targeta de crèdit o de 
dèbit física, només cal arrimar-la al 
TPV del comerç i esperar que xiuli. 
Senyal inequívoc que ve a signifi-
car que des d’aquell moment ja ets 
una mica més pobre.   Aquell apa-
rell precursor requeria imperativa-
ment posar la targeta damunt d’una 
petita plataforma, al fons de la qual hi 
havia una plantilla amb la numeració 
en relleu  que  identificava el comerç 
en qüestió. El venedor hi col·locava la 
targeta de crèdit del comprador i un 
document de venda per triplicat que, 
en ser de paper amb propietats de 
calc, deixava marcades les dades del 
comerç i les de la targeta del client en 
fer córrer de banda a banda un rodet 
que comprimia el conjunt constitu-
ït per la targeta, el document i placa 
base del comerç. El so que feia el re-
corregut d’anada i tornada del rodet 
també va contribuir al seu malnom. 
El document de venda prèviament 
s’havia omplert de forma manuscri-
ta amb la data, l’import de la venda 
i el número del DNI o passaport del 
comprador, i un cop pressionat pel 
rodet calia que el titular el signés. 
S’entregava una còpia al client i els 
altres dos exemplars se’ls quedava 
l’establiment per fer la deguda ges-

  Vintage, la bacallanera. || JOAN MUNDET

Tallar el bacallà

T PLAÇA MAJOR

MIQUEL RAMOS
Pintor

 Ignasi Giménez Renom*

 Txema Navarro *

ncetem un nou curs 
polític ple de nous pro-
jectes i reptes per mi-
llorar el nostre mu-
nicipi i continuar 
avançant. Ho fem amb 

forces renovades i moltes ganes de 
seguir treballant per tal d’assolir tots 
els reptes que ens havien proposat i 
els compromisos adquirits.
Primer, no obstant, tenim la gran 
cita de la Festa Major. Entre el 6 i el 
9 de setembre tindrem l’oportuni-
tat de gaudir de més d’un centenar 
d’activitats, amb una trentena d’es-
pectacles musicals i escènics, múl-
tiples propostes lúdiques per a totes 

quest mes d’agost he 
passat uns dies fent 
una petita ruta per di-
verses ciutats i pobles 
de la comunitat d’An-

dalusia. He gaudit dels seus plats 
típics, principalment de les tapas, 
medias raciones i raciones, he tingut 
el plaer de conèixer gent d’aquella 
terra i, encara que pot semblar un 
tòpic, és veritat que tenen una gra-
sia i una manera de fer que enganxa, 
sembla que gaudeixen dels plaers de 
la vida més que nosaltres.
He patit les tardes de l’estiu anda-
lús, sort dels aires condicionats dels 
hotels, veritablement són les hores 
del dia amb menys moviment al car-
rer. Recorden pel·lícules apocalíp-
tiques amb les ciutats buides, sort 
que el sol es pon i els pobles i ciutats 

E
A Encetem el nou curs amb 

la Festa Major

Al-Andalus

les edats i un bon grapat d’activitats 
esportives. Tot això ha estat possible 
per la riquesa del teixit associatiu de 
la vila i la implicació de les nostres 
entitats. La Festa Major és possible 
gràcies a la dedicació i l’esforç de mol-
tes persones: les entitats, a les quals 
ja he fet referència, els treballadors 
de les diverses regidories i els nom-
brosos voluntaris que fan realitat la 
seva màgia. Vull expressar el meu 
sincer agraïment a tots ells.
La Festa Major es caracteritza, no 
obstant, perquè ens ofereix una 
gran oportunitat per retrobar-nos 
amb els amics, familiars, veïns i co-
neguts. És una forma de fer poble 
i refermar la nostra identitat. La 
Festa Major és un referent del que 
som i del que representem. Per això 
la cultura popular i tradicional hi té 
un pes tan específic.
Per totes aquestes raons cal que tots 
contribuïm perquè sigui una festa 
inclusiva i lliure de qualsevol mena 
de violència. Tothom ha de poder 
sentir-se segur i acollit. El respec-
te i la convivència han de ser els va-
lors predominants.
Tots esteu convidats a participar ac-
tivament en les activitats programa-
des, a compartir aquests moments 
de diversió i convivència i a fer-ho 
amb civisme.Visca la Festa Major i 
visca Castellar!

*Alcalde

tió bancària. Per saber si el comp-
te corresponent a aquella targeta 
disposava de prou saldo calia que 
el comerciant truqués per telèfon 
a un número determinat  del banc 
i demanés la conformitat d’aquella 
operació. No cal fer mala sang re-
cordant el temps que era necessa-
ri per completar l’acció. Si la con-
formitat era denegada, lògicament 
la venda no es portava a terme a 
menys que apareguessin pel bit-
lleter alguns diners despistats. I 
si, al contrari, s’obtenia la confor-
mitat amb el codi corresponent, 
el client podia marxar tot satisfet 
amb la seva adquisició sense més 

preàmbuls. Posteriorment, però, 
el comerç havia de portar a la seva 
entitat bancària una remesa de les 
operacions  ja conformades, per tal 
que aquestes l’hi fossin ingressades 
al compte. A més a més, la compli-
cació s’accentuava quan les ven-
des es produïen en fires i mercats 
a l’exterior. Llavors, calia tenir lo-
calitzada la cabina telefònica més 
propera, fer esperar el client i em-
prendre l’aventura de trucar al 
banc. Eren dies en què els mòbils 
eren quasi ciència-ficció i encara no 
s’havia estès la seva disponibilitat 
de forma quotidiana. Diuen que al-
guns privilegiats amb possibilitats  

duien una baluerna al cotxe digna 
de les pel·lícules d’en Bond. 
Amb el pas del temps hi ha molts 
oficis que es van perdent, sobretot 
els manuals. Pagant amb Bizum, 
amb el mòbil i amb les targetws 
actuals, que en la seva majoria ja 
no porten aquella quasi romàntica 
numeració en relleu, hem matat la 
“bacallanera”. No és pas que la tro-
bem a faltar, al cap i la fi hem sor-
tit guanyant-hi  temps tots plegats. 
Els qui perduraran per sempre, per 
això, són els qui tallen el bacallà. 
Vull dir la banca, és clar, perquè 
sempre s’ha emportat i s’empor-
tarà un bon tall.

“Eren dies en què 

els mòbils eren 

quasi ciència-ficció”

reprenen la vida, sobretot als bars i 
cafeteries, que s’omplen de residents 
i de forasters.
El que més m’ha agradat i ja havia 
gaudit en el passat, encara que aques-
ta vegada amb més temps, ha estat 
la notable influència que hi va deixar 
l’estada dels musulmans. Cert és que 
van establir-se a tota la Península, 
però on van estar-se més temps i on 
es nota més la seva influència va ser 
a Andalusia. A l’edat mitjana, el que 
coneixem per món occidental era 
fosc i brut. El món musulmà era clar 
i net, o almenys és aquesta la impres-
sió que es pot treure de comparar els 
edificis i ciutats dels dos mons. Men-
tre que a la part cristiana les ciutats 
les puc imaginar negres, brutes, a la 
part musulmana les imagino plenes 
de llum i netes.
El legat dels musulmans a la Penín-
sula va ser molt ampli. Van portar 
el coneixement de la Grècia antiga 
i Roma, avanços en matemàtiques, 
astronomia, medicina i filosofia, les 
seves grans ciutats van ser focus de 
coneixement i van atreure estudiosos 
de tot el món. La seva arquitectura 
ha sobreviscut fins a l’actualitat, la 
seva empremta a la gastronomia és 
innegable: l’arròs, les espècies i dife-
rents tècniques de cocció van ser in-
troduïts per ells. També vull fer refe-
rència a la influència en les diferents 
llengües de l’estat espanyol.
En fi, un llegat que ens fa a tots, i en 

especial a Andalusia, gaudir d’una 
gran riquesa cultural. I en aquests 
temps en què tornen a revifar polí-
tiques xenòfobes val la pena reivin-
dicar i reclamar aquest passat mu-
sulmà que, malgrat tot, encara avui 
és inqüestionable.

* President d’ERC Castellar i regidor

home, ara és una dona. Sembla que 
això molesta que sigui dit, però a les 
cantades rep tothom, homes i dones: 
igualtat! Res de misogínia. Hi ha una 
cantada en què la protagonista és la 
mestressa del terreny del turó on van 
aparèixer tombes i esquelets. No sé si 
aquesta també serveix per acusar els 
cantaires de misogínia, però estic se-
gura que si el propietari hagués estat 
un home, s’hauria explicat el mateix i 
s’hauria dit “pringat” per comptes de 
‘’pringada”. També es canta la histò-
ria d’un xicot negre maltractat ver-
balment. Si s’acusa els cantaires de 
racisme per treure aquesta història a 
la llum, què no s’hauria de fer amb les 
persones que ho van presenciar i no 
van fer res per aturar-ho. Potser el que 
esvera és l’ús de la paraula “negrito”, 
però bé que s’ha tolerat que li fotessin 
crits. També hi ha històries d’okupes 
i més coses. N’hi ha un que roba l’ai-
gua del cementiri per omplir-se una 
piscina. Un altre que cobra lloguer als 
amics per viure a la casa on s’està fins 
que els Mossos els fan fora... Aquestes 
dues també serveixen per acusar els 
cantaires de xusma o de racisme? Amb 
això de l’ocupació s’ha deixat que hi ha-
gués barra lliure. És racista, aquest co-
mentari? Passa que els contribuents 
n’estem farts, prova d’això són els re-
sultats d’ERC, els comuns, Sumar i la 
CUP a les urnes. Per si de cas hem de 
tornar a votar, us informo que al rebut 

de la llum paguem una quantitat des-
tinada a afavorir totes aquelles per-
sones que no paguen (famílies que no 
poden, traficants de marihuana, oku-
pes i altres que punxen la llum). -Paga 
tu, i tu, i tu, i tu; i calla. -I un be negre! 
Botifarra! (imagineu-vos el gest). Va, 
que l’any vinent surto a les cantades!

ve de la pàgina 10
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actualitat economia i empresa

OFICIS | FORMACIÓ

“Som un sector amb atur menys 
zero. No és que no tinguem atur, és 
que necessitem gent per poder co-
brir les nostres vacants”. Així ex-
plica el gerent de Cárnicas Merche, 
Antoni Gálvez, i president del Gremi 
de Carnissers, el moment actual de 
l’ofici de carnisser. Una situació que 
s’extrapola a altres oficis. 
Hi ha manca de personal i de formació 
en aquests sectors. De com s’ha arri-
bat fins aquí, el castellarenc assumeix 
part de la culpa. “Qualsevol persona 
que estem davant d’un ofici hem de 
pensar què hem fet malament. Crec 
que ens hem carregat la figura de 
l’aprenent. Jo quan vaig començar 
a treballar vaig entrar d’aprenent 
en un comerç i aquí em vaig formar 
i vaig saber com era la vida, i això 
ara no es fa”, detalla Gálvez.

Precisament per contrarestar 
aquesta falta de formació, des de la 
Cambra de Comerç de Sabadell i el 
Gremi d’Empresaris de Carnissers, 
Xarcuters i Aviram de Barcelona i 
Comarques han signat un conveni 
de col·laboració per impulsar la for-
mació de joves a través d’un curs de 
120 hores que els capaciti per treba-
llar en comerços especialitzats de la 
carn (carnisseries, xarcuteries i po-

Antoni Gálvez: “Som un 
sector amb atur menys zero”

INCORPORACIÓ | INDÚSTRIA

Segons han informat diversos mit-
jans de l’àmbit econòmic, Joan Clos, 
exalcalde de Barcelona i exministre 
d’Indústria de Rodríguez Zapatero, és 
el nou vicepresident del consell d’ad-
ministració de la castellarenca Digi-
Proces, empresa centrada en disseny 
i creació de productes electrònics i 
digitals. Es tracta d’una companyia 
familiar d’arrel castellarenca lidera-
da per Jordi Batet i que té la seu i una 
planta de producció al polígon de la 
vila i una segona planta a Bengalu-
ru, l’Índia. En concret, la seva acti-
vitat està enfocada a mercats com el 

Joan Clos fitxa per l’empresa 
castellarenca DigiProces

L’exalcalde de Barcelona i exministre d’Indústria Joan Clos. ||  L’ACTUAL

del vehicle elèctric, l’internet de les 
coses, dispositius mèdics, ascensors 
i solucions tecnològiques per a la in-
dústria en general.

Fins al gener d’aquest any, 
Clos va presidir l’Associació de Pro-
pietaris d’Habitatges de Lloguer 
(Asval), una organització impulsa-
da per grans immobiliàries espanyo-
les. També va ser ambaixador a Tur-
quia i, a continuació, a l’Azerbaidjan 
(2008-2010). Després va ser director 
executiu d’ONU-Habitat (2010-2018), 
programa de l’ONU dels assenta-
ments humans.  || REDACCIÓ

OCUPACIÓ | JULIOL

Els mesos d’estiu no acostumen 
a ser gaire positius pel que fa a 
l’ocupació en el cas de Castellar 
del Vallès, fet que es va confirmar 
el mes de juliol, que va tancar amb 
un lleu repunt del nombre d’atu-
rats. En concret, 17 persones cas-
tellarenques van anar a les llistes 
de l’atur, fet que va situar el total 
de desocupats de la vila en 950 
persones.

Tot i això, Castellar té una de 
les taxes d’atur més baixes de la 
comarca del Vallès Occidental i es 
manté tot i el petit augment de les 
persones sense feina en el 7,25%, 
només per darrere de municipis 
com Sant Cugat o Sant Quirze, i 
al mateix nivell de, per exemple, 
Cerdanyola del Vallès o Palau-
solità i Plegamans o Sentmenat.

A escala comarcal, segons 
les dades de l’Observatori de Tre-
ball de Catalunya, hi ha 43.226 va-
llesans a les llistes de l’atur, xifra 
que suposa una taxa d’atur del 
9,07%. Pel que fa a Catalunya, 
l’atur va pujar 2.300 persones al 
juliol i l’ocupació encara continua 
en màxims històrics.   || REDACCIÓ

Petit repunt de 
l’atur a Castellar 
al mes de juliol, que 
va tancar amb 950 
desocupats

Antoni Gálvez a l’obrador. ||  CEDIDA

lleries). Serà una formació dividida en 
30 hores de teoria i 90 hores de pràc-
tica adreçada a persones d’entre 16 i 
29 anys que estiguin en situació d’atur 
i no estiguin estudiant. 

El curs capacitarà els partici-
pants en la preparació i venda de 
carn, així com en l’elaboració de pro-
ductes carnis. La primera edició es 
durà a terme del 25 de setembre al 30 
d’octubre, i s’espera que hi participin 
entre 10 i 20 alumnes. Aquesta inici-
ativa s’emmarca dins del Programa 
Talent Jove de la Cambra d’Espanya. 

 || C. DOMENE 
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esports

Els 3x3 arrelen al bàsquet castellarenc

El bàsquet ha estat històricament un 
dels esports més arrelats a la vila, i no 
és estrany que la seva pràctica continuï 
sent força massiva, encara que sigui en 
el format de 3x3, una disciplina que està 
creixent a Castellar, on ja són dos els tor-
nejos que se celebren: el de l’Associació 
Foment Bàsquet Pinya Castellar i el del 
CB Castellar, que es disputarà durant la 
Festa Major.

Lluny queden ja els anys de l’street-
ball –promocionat per una reconeguda 
marca de roba esportiva–, en què la dis-
ciplina va arribar per arrelar definiti-
vament al nostre país a mitjans dels 90, 
portant com a ganxo a personalitats de 
l’NBA com el jugador dels NY Knicks 
John Starks a Barcelona. Nascuda fa gai-
rebé un segle als carrers de Nova York –
paral·lelament al bàsquet tradicional– i 
propulsada a finals dels anys 80, el 3x3 és 
un bàsquet més ràpid i físic, però que a la 
vegada és apte per a tothom.

Amb aquesta premissa principal, 
l’Associació Foment Bàsquet Pinya Cas-
tellar va organitzar durant el mes de juliol 
el Torneig Social de 3x3, el primer esde-
veniment que muntàvem com a entitat, 
ja que tot just es va constituir al maig. 
“L’objectiu era apropar el bàsquet a 
tota la població d’una manera social. 
De manera apta i accessible per a tot-
hom, fomentant el gaudi i passar-s’ho 
bé. Vam pensar en un torneig 3x3 per-
què és una manera més senzilla de for-
mar equips, els partits són més curts, 
més dinàmics, i és un format més àgil”, 
va explicar la secretària de l’associació, 
Bea Barrera.

Cada dimarts i dijous de juliol entre 

A dalt, la foto oficial 

del I Torneig 3x3 

Social -Associació 

Bàsquet Pinya 

Castellar. A baix, un 

moment del torneig.

 || CEDIDES

L’Associació Foment Bàsquet Pinya Castellar i el CB Castellar organitzen dos tornejos amb èxit de participació

les 17 i les 21 h els jugadors i jugadores se 
citaven a l’Espai Tolrà. Van ser quatre set-
manes, vuit dies, 74 partits i 1.100 minuts 
de bàsquet. “Hi han participat 40 juga-
dors distribuïts en vuit equips. Set de 
Castellar i un de Sabadell”. Els primers 
classificats van ser l’equip D-fence, els se-
gons Los Barriletes i tercers, Pato Cojo’s.

L’associació va acabar molt satisfe-
ta amb el desenvolupament del torneig 
i agraïda pels comentaris positius que 
els van fer arribar els participants. “Ha 
anat superbé. Era la primera vegada 
que muntàvem un esdeveniment, hi 
ha hagut bon ambient, molt públic. Va 
predominar el bon rotllo i les ganes de 
fer bàsquet al poble i de fer pinya”, ha 
destacat Barrera.

Després de la bona arrencada de 
l’associació, ja tenen programat l’esde-
veniment següent. Serà el diumenge 8 de 
setembre, en el marc de la Festa Major. 
Entre les 11 i les 13 hores, s’organitzaran 
competicions i activitats de bàsquet per 
als més menuts a la plaça d’El Mirador. 
Tot plegat per acomplir el lema de l’as-
sociació –que justament es podia llegir 
a la samarreta del torneig–, Fent bàsquet 
fem pinya!.

un 3x3 de rècord

Per Festa Major, un altre 3x3, aquest el 
del CB Castellar, prendrà el relleu. En 
aquesta ocasió seran gairebé més de 200 
els participants dividits en els 73 equips 
inscrits fins ara i que dissabte 7 de setem-
bre, ompliran al Pavelló Puigverd. Aquest, 
segons el club groc-i-negre, serà un dels 
3x3 més grans de la comarca i tindrà sis 
categories masculines (premini, mini, in-
fantil, cadet, júnior i sènior), quatre feme-
nines (mini, infantil, cadet i júnior) i una 
mixta (veterans).  

  C. Domene / A. San Andrés

Després d’un final de curs apoteò-
sic, on el primer equip del club grana 
es va assegurar un lloc a Nacional 
Catalana, els homes de ‘Fiti’, nou 
tècnic de l’equip, han arrencat 
aquesta setmana els entrenaments 
de cara al debut en la categoria 

del pròxim 21 de setembre (18:45 
h) enfront del CH Lloret. El nou 
equip ‘primera’ e l’HC Castellar 
disputarà avui divendres el primer 
partit enfront del CH Caldes (22:15 
h), per enfrontar-se després a Sant 
Cugat, Sant Feliu i de nou al Caldes.

L’HC Castellar arrenca 
la temporada de debut 
a Nacional Catalana
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esports

El futbolista Edgar Puyol ha estat el primer cas-
tellarenc reconegut que ha disputat uns Jocs 
Olímpics. Ho va fer amb la selecció de la Repú-
blica Dominicana, amb la qual no va poder pas-
sar de la fase de grups. “Ho vam donar tot per 
passar a quarts de final amb aquesta selec-
ció, però no va poder ser. Estic molt orgullós 
de l’equip i del cos tècnic. També vull donar 
les gràcies a l’afició dominicana, que ens ha 
donat suport fins al final. Ha estat una expe-
riència única. Gràcies i fins aviat”. D’aques-
ta manera, el futbolista Edgar Climent Pujol es 
va acomiadar del somni olímpic a través de les 
xarxes socials, en un missatge carregat d’orgull 
i, a la vegada, d’humilitat per la feina feta per la 
seva selecció. L’equip de l’Edgar va tancar la fase 
de classificació amb un empat a un gol contra 
l’Uzbekistan, un resultat insuficient per passar 
a quarts i lluitar per l’or olímpic. Prèviament, els 
dominicans havien caigut 3 a 1 contra Espanya i 
empatat a zero contra Egipte, i aquest era el ba-

gatge final de la primera participació de l’equip 
dominicà en uns jocs olímpics.

La Federació Dominicana de futbol es va 
mostrar satisfeta pel paper dels seus jugadors. 
“Estem molt agraïts per aquesta participa-
ció històrica per a l’esport i especialment per 
al futbol del nostre país”, com van explicar  en 
un comunicat, en què també van agrair “a tots 
aquells herois que van aconseguir aquesta 
classificació olímpica perquè la nostra esti-
mada República Dominicana pogués estar 
per primera vegada en el futbol de la magna 
cita esportiva del planeta”.

L’Edgar ja s’ha incorporat a la disciplina 
del Madrid Castella, on per tercera tempora-
da consecutiva estarà sota les ordres de Raúl 
González i on espera fer el salt definitiu per de-
butar al primer equip, on ja se l’ha vist entre-
nant amb certa regularitat i on va entrar en una 
convocatòria de Carlo Ancelotti el curs passat. 

 || REDACCIÓ

Edgar, castellarenc olímpic 

Edgar, en una imatge del partit que va jugar contra Espanya als Jocs Olímpics de París. || CEDIDA 

JJOO | FUTBOL

Sota la direcció de Jaume Prat, el primer 
equip sènior masculí del CB Castellar arren-
ca la temporada 2024-2025 amb l’objectiu de 
refundar-se i oblidar els dos descensos con-
secutius en dues temporades i frenar la cai-
guda des de Copa Catalunya.

Prat, que ja va agafar les regnes de l’equip 
a finals de la campanya passada, quan l’equip 
ja estava sentenciat, serà l’encarregat de posar 
les bases per poder retornar a categories su-
periors, i també ho farà com a director tècnic 
del club groc-i-negre. El conjunt ha arrencat 
els entrenaments aquesta setmana i espera 
enfrontar-se al Matadepera aquest diumen-
ge (Puigverd, 19 h) i al Les Franqueses (dia 8, 
12 h) com a primers rivals.  ||  A.S.A.

El masculí busca l’estabilitat 

Primers passos del projecte

El Castellar masculí vol refundar-se. ||A. S. A.

L’FSC es prepara a consciència per a la Lliga. || A. S. A.

BÀSQUET | 2A CATALANA

L’FS Castellar de Christian Hernández va 
arrencar aquest dilluns fent els primers 
entrenaments d’una temporada que serà 
vital per al quadre taronja a Tercera Divisió.

Amb l’objectiu d’aconseguir una sal-
vació més folgada que les dues tempora-
des anteriors, els d’Hernández han arren-
cat en sessió quàdruple abans de completar 
dos dies de stage de pretemporada durant 
aquest cap de setmana. Després d’aquestes 
sis sessions, el conjunt descansarà dilluns, 
tornarà dimarts i disputarà el primer par-
tit de la pretemporada el dimecres a casa, 
contra el Terrassa FC (19 h), equip del ma-
teix grup de Lliga. Posteriorment, tanca-
ran la setmana amb un enfrontament amb 
el Parets FS.  ||  A. S. A.

FUTSAL | 3A DIVISIÓ
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La UE Castellar 2024-25 ja comença a escal-
far motors. La setmana passada va arrencar 
amb tres sessions d’entrenament, i es va es-
trenar en partit diumenge, amb victòria sobre 
la UA Horta per 1-0.

Les importants baixes de l’equip de cara 
al curs que ve sembla que se substituiran amb 
efectivitat, tot i la qualitat que s’ha perdut. Ju-
gadors com David López (CF Vilanova), Víc-
tor Moreno (CF Martorell), Toni Murillo (re-
tirat), Gabri Gausachs, Alan González, Carles 
Peñalver i Xavi Moreno, han donat pas a joves 
talents com Fran Borrego, Aitor Deza i Pau 
Fernàndez, provinents del juvenil de Divisió 
d’Honor del Mercantil i que debuten en cate-
goria amateur amb un ampli bagatge futbolís-
tic en categories de base. Kilian Merino (Sant 
Cugat) i Chema Queró (Uni Llefià) ja es van 
enfrontar la temporada passada al Castellar i 
venen per reforçar l’extrem i la porteria, men-
tre que Edgar García vol demostrar el talent 
que el va fer despuntar la temporada passada 
al Can Rull de 2a Catalana. L’última incorpo-
ració, aquest mateix agost, ha estat la d’Álex 
Cirre, un extrem procedent de La Romànica 
i que ve a cobrir el lloc deixat per Xavi More-
no, baixa d’última hora per motius personals.

En el primer partit de pretemporada, 
la UE Castellar va continuar en la línia de joc 

El nou projecte ja enlluerna

Al centre, Martín Cabrero, autor del primer gol de la pretemporada de la UE Castellar contra l’Horta. || A. S. A.

FUTBOL | 1A CATALANA

mostrada en els últims anys amb Juan Anto-
nio Roldán a la banqueta. Joc ofensiu, de toc 
i pressió alta que va confondre la UA Horta 
de Juan Camilo, en una primera part en què 
van sortir d’inici quatre de les set noves in-
corporacions i que van deixar molt bona boca 
en el nodrit públic assistent al partit del Joan 
Cortiella. En la segona, amb un onze més 
semblant al de la temporada passada, juga-
dors com Marc Sánchez, Carlos Saavedra 
o Martín Cabrero van dirigir l’ofensiva que 
es va culminar amb gol de Martinator al 89. 
L’anecdòtica victòria arriba contra un equip 
de categoria superior –Lliga Elit– va encar-
rilar una setmana en què l’equip va viatjar a 
Can Rosés per enfrontar-se a la UE Rubí, un 
altre equip de Lliga Elit, aconseguint la sego-
na victòria per 0-1.

mollet i vilanova, pròxims rivals

El CF Mollet i el CF Vilanova seran els prò-
xims partits d’aquest cap de setmana a casa 
(dissabte i diumenge a les 19 h), abans de vi-
sitar el Parets (dia 4) i rebre el Santfeliuenc 
(7) i el Santboià (14). Aquesta temporada, el 
club canviarà el grup II per l’I i passarà a en-
frontar-se amb els equips de la zona de Giro-
na, el Maresme i el Vallès, i arrencarà a Cal-
des de Montbui el 22 de setembre.  || A.S.A.

Set cares noves per als de Juan Antonio Roldán i Santy 
Fernàndez, que destaquen en els primers amistosos del curs



DEL 30 D’AGOST AL 5 DE SETEMBRE DE 202416

publicitat



DEL 30 D’AGOST AL 5 DE SETEMBRE DE 2024 17



DEL 30 D’AGOST AL 5 DE SETEMBRE DE 202418

cultura música

Dimecres passat, un centenar llarg de 
persones va assistir a l’Auditori Muni-
cipal a la presentació oficial de la nova 
orquestra de cambra, la Kamerata Cas-
tellar, desbordant les previsions dels or-
ganitzadors. Aquesta formació, impulsa-
da per l’entitat Acció Musical Castellar 
amb el suport de l’Ajuntament, es va pre-
sentar com un projecte ambiciós que pre-
tén apropar la música clàssica a la ciuta-
dania i que també vol projectar el nom de 
la vila més enllà de les seves fronteres.

Tal i com va dir a la presentació el 
prestigiós director i músic Antoni Ros-
Marbà, que exerceix de padrí de l’orques-
tra, “és un fet insòlit que un municipi 
com Castellar aposti per aquest pro-
jecte cultural realment transcendent, 
no només per als músics de la Kame-
rata i el municipi, també per al país”.

Abans de les paraules de Ros-Mar-
bà, rebudes amb aplaudiments, van in-
tervenir els principals protagonistes del 
projecte: Laia Rocavert, presidenta d’Ac-
ció Musical Castellar; Carles Miró, direc-
tor de la Kamerata Castellar i Ignasi Gi-
ménez, alcalde de Castellar del Vallès.

Durant el diàleg, es van exposar 
els objectius de la Kamerata, com el 
d’oferir una programació de proximitat, 
però amb un alt nivell de qualitat musi-
cal, i contribuir a l’enriquiment cultu-
ral de la vila.  

Carles Miró va destacar la profes-
sionalitat dels músics que conformen la 

formació, entre els quals hi haurà caste-
llarencs. De fet, Ros-Marbà els va qua-
lificar de “músics de primera divisió 
amb aspiracions a jugar la Champi-
ons”. Miró va detallar que els progra-
mes musicals de l’orquestra es mouran 
entre els 15 i els 35 músics, “un format 
que ve del classicisme vienès”.

 Per la seva banda, Laia Rocavert va 
explicar que per a Acció Musical Caste-
llar la Kamerata Castellar suposa “tan-
car el cercle després de més de 15 anys 
amb un projecte pedagògic com Artcà-
dia al darrere; la Kamerata és l’últim 
esglaó després d’haver creat l’orques-
tra de petits músics i la JOCVA”. Ro-
cavert també va subratllar la importàn-
cia de fer la música clàssica accessible 
a tothom, no només a un públic reduït. 

La Kamerata posiciona Castellar 
al mapa de la música clàssica

Quatre dels músics de la Kamerata Castellar van oferir un tastet de peces clàssiques a la presentació de la nova orquestra de cambra. || M. PÉREZ

  Marina Antúnez

Aprofitant la presentació oficial, 
Miró va explicar els detalls de la progra-
mació prevista per a la temporada 2024-
25, que ja es pot consultar al web munici-
pal i al programa de mà de la temporada, i 
per a la qual ja es poden comprar els abo-
naments. El debut de l’orquestra serà el 
16 de novembre amb la Simfonia núm. 3 
en Re Major, D 200 de Franz Schubert i 
la Simfonia núm. 7 en La Major, Op. 92 de 
Ludwig van Beethoven, dos músics coe-
tanis a la Viena del XIX. 

Finalment, l’alcalde Ignasi Gimé-
nez va voler destacar “l’empenta i l’en-
tusiasme” amb els que el director Carles 
Miró havia aixecat la Kamerata i va afir-
mar que la proposta havia nascut “grà-
cies al caldo de cultiu generat al muni-
cipi  a nivell cultural”. 

La segona part de l’acte va consis-
tir en la signatura oficial del compromís 
entre Acció Musical Castellar i l’Ajun-
tament de Castellar del Vallès, un mo-
ment solemne per oficialitzar l’acord de 
col·laboració i garantir la viabilitat i l’èxit 
de la Kamerata Castellar. 

Després de la presentació i part for-
mal de l’acte, l’assistència va poder gau-
dir d’un tastet musical a càrrec d’alguns 
dels solistes de la Kamerata Castellar. Ge-
rard Claret (violí), Patricia de No (flauta), 
Jordi Claret (violoncel) i Cristina Mem-
brive (contrabaix) van interpretar qua-
tre peces, des de clàssics de Haydn fins 
a composicions de Piazzolla. Aquestes 
interpretacions van demostrar l’alt ni-
vell artístic dels membres de la formació 
i van deixar el públic amb ganes de més.

Carles Miró 
director de 
la Kamerata 
Castellar 

Objectiu 
contribuir al 
desenvolupament 
de la vida social, 
educativa i cultural  

Programació 
de quatre 
propostes per 
a la primera 
temporada 

El projecte, impulsat 
per Acció Musical, 
compta amb el suport 
de l’Ajuntament i vol 
apropar la música 
clàssica a la ciutadania
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Les pintures d’Alfons 
Gubern, restaurades 

Si fa poques setmanes, a L’Actual ens 
fèiem ressò de la restauració de les 
pintures de Fidel Trias i Pagès a l’es-
glésia de Sant Feliu del Racó a càrrec 
d’Arcovaleno Restauro SL, cal des-
tacar que en aquesta mateixa esglé-
sia també s’hi ha restaurat la pintura 

Jordi Orriols ha 
reconstruït l’obra 
a l’interior de 
l’església de Sant 
Feliu del Racó

mural del pintor castellarenc Alfons 
Gubern, una tasca que ha anat a càr-
rec de Jordi Orriols, un sabadellenc 
deixeble del pintor i restaurador que 
va oferir-se a reparar els desperfec-
tes que mostrava la pintura a causa 
de les humitats i l’aigua. “Hi havia un 
forat a la teulada i es van destruir, 
pràcticament; ha calgut la recons-
trucció, més que restauració”, diu 
Margarida Gubern, filla del pintor. 

Les pintures són de l’any 1972. 
“Jo me’n recordo molt bé perquè 
també hi vaig col·laborar, pintant 
el cel”. L’obra va ser un encàrrec de 
la parròquia de Sant Feliu “i el meu 
pare ho va fer amb molta il·lusió 
perquè és l’altar de Sant Josep, i 
és que ell era un home de família, i 

sant Josep és el pare”. Va plasmar 
la casa de Jesús, la fugida d’Egipte 
i el naixement. “Em va dir, si són 
diorames del pessebre, no m’hi 
puc negar!”. 

Orriols, molt coneixedor de 
la pintura de Gubern, va reomplir 
amb pintura les butllofes generades 
pel deteriorament, “perquè la pin-
tura estava tota bufada”. Per a la 
filla de l’artista, “tenen molt valor 
sentimental, com tota l’obra del 
meu pare”. 

Tot i que el pintor no era un es-
pecialista muralista, sinó que era de 
cavallet i paisatge, va pintar alguns 
altars més: un a Granera, l’any 1952, 
i un a la Capella de Montserrat, quan 
formava part del Grup Pessebrista. 

 Marina Antúnez

El proper 4 de setembre, a les 20 h, 
fins al 3 d’octubre, es pot visitar l’ex-
posició Gitanes en el temps: 50 anys de 
tradició i cultura continuada. Aquesta 
exposició homenatja l’entitat Ball de 
Gitanes de Castellar del Vallès, que 
enguany celebra el 50è aniversari 
de ballades.

La mostra recull fotografies 
de 50 anys de ballades continuades 

50 anys del Ball de Gitanes
Dimecres 4 
s’inaugura una 
exposició sobre la 
història de l’entitat

de les seves colles: les tradicionals, 
des dels seus inicis, i les noves que 
han anat sortint amb el temps. L’ex-
posició, impulsada pel Ball de Gi-
tanes de Castellar, compta amb la 
col·laboració del Centre d’Estudis 
Castellar - Arxiu d’Història i del Ca-
lissó Cultural.

Els plafons es van succeint de 
manera cronològica fins a arribar a 
l’actualitat, amb diverses ballades 
rellevants que demostren que l’enti-
tat segueix ben viva, amb una bona 
quantitat de balladors i balladores. 
Als primers plafons, podrem veure 
exemples de fotografies més anti-
gues, de fa 106 anys la primera imat-
ge registrada. La mostra vol ser un 
homenatge a totes les persones que, 
en algun moment, han format part 
de l’entitat. 

FOTOGRAFIA | CAL CALISSÓ

 M. A.

CONCURS | CONVOCATÒRIA

Es busca imatge per al 75è 
aniversari del Grup Pessebrista

El Grup Pessebrista de Castellar 
convoca un concurs per a la cre-
ació d’un logotip que commemo-
rarà el 75è aniversari de l’entitat. 
La convocatòria és oberta a les 
persones majors de 16 anys, que 
podran presentar una única pro-
posta, individual o bé per equips 
formats per màxim tres persones. 
El termini de presentació finalit-
zarà el 15 de novembre del 2024. 

Perquè els projectes dels 
aspirants siguin acceptats s’han 
de complir alguns requisits: que 
el logotip faci esment als 75 anys 
d’aniversari del Grup Pessebris-
ta, que contingui algun element 
que faci referència al món pes-
sebrista o sigui identificatiu del 
grup i que es pugui estampar en 
diferents formats.

S’ha de presentar una versió 
del logotip monocroma i una en 
color, si en té. El format ha de ser 
digital i vectorial. Les propostes 
s’han d’enviar a pessebrescaste-
llar@gmail.com.

La deliberació anirà a càrrec 
d’un jurat format per membres 
del Grup Pessebrista de Castellar 
i es farà del 16 al 23 de novembre. 
Es convocarà el guanyador per a 
la presentació oficial del logotip, 
que tindrà lloc el pròxim 30 de 
novembre en l’acte d’inauguració 
de la 74a Exposició de Pessebres. 

L’autor de la proposta gua-
nyadora rebrà 150 euros i un joc 
de figures de pessebre de la col-
lecció exclusiva que Alina Anto-
nell va crear per al Grup Pesse-
brista de Castellar.  ||  M. A.

Fragment de les pintures d’Alfons Gubern restaurades per Jordi Orriols. || M. A.

Foto històrica del Ball de Gitanes. || CECV-AH
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Espaiart va cloure l’Stage de Teatre 
Musical d’aquest estiu amb la repre-
sentació de les dues obres resultants, 
que es van poder veure els dies 19 i 20 
a la Sala de Petit Format de l’Ateneu, 
dins el marc de l’Estiu Enriquit que 
programa cada any l’Ajuntament. 
Aquest 2024 es van presentar dues 
obres: la primera, Matilda, inter-
pretada pel grup infantil de l’Stage. 

L’obra està basada en la novel·la 
de Roald Dahl, amb música de Tim 
Minchin i direcció de Judith Penan-
cio d’Espaiart. Explica la història 
d’una nena intel·ligent amb poders 
especials i amb una gran afició per 
la lectura, que no té uns pares que 
la cuidin però que acaba trobant 
una mestra que se l’estima i l’adop-
ta. “L’obra va captivar el públic, 
que va omplir la sala en les dues 
funcions que es van fer”, destaca 
Gatell, que afegeix que “ha estat 
un dels millors anys del taller in-
tensiu d’estiu, per l’energia i ta-
lent que han demostrat els nens i 
nenes participants”.  

La segona obra, Heathers, va 
ser representada pel grup de joves 
i dirigida per Júlia Barragán, amb 
coreografies de Judith Penancio. 
És un projecte teatral que va néixer 
a Nova York l’any 2010, basat en la 
pel·lícula homònima estrenada l’any 
1988, “i és una obra de culte, diri-
gida per Michael Lehmann i pro-
tagonitzada per Winona Ryder”, 
afegeix Gatell.

Talent actoral d’Espaiart

L’elenc jove de l’Stage de Teatre Musical d’Espaiart a ‘Heathers’. || ESPAIART

L’escola va cloure l’Stage de Teatre Musical amb ‘Matilda’ i ‘Heather’

Es tracta d’un musical que 
aborda temes difícils com l’assetja-
ment escolar, el suïcidi adolescent 
i les relacions sexuals de manera 
directa i transparent. Segons Ga-
tell, “l’obra va aconseguir incomo-
dar el públic en alguns moments, 
però també els va fer reflexionar 
sobre les situacions complexes 
que viuen els joves”. No sempre hi 
ha la capacitat de parlar d’aquests 
temes sense tapar-ho. A l’obra, se’n 

  Marina Antúnez

CRÒNICA | TEATRE

parla d’una manera absolutament 
oberta. En alguns moments, també 
amb comicitat.

El treball dels actors va ser molt 
ben valorat, i Gatell va expressar la 
seva satisfacció en veure tant de ta-
lent entre els joves. “‘Heathers’ va 
fer aixecar el públic de la cadira 
perquè van poder veure gent molt 
jove arribant a situacions difícils 
de gestionar, van ser conscients del 
treball emocional dels actors”.  

La violinista castellarenca de l’Or-
questra Simfònica del Vallès (OSV) 
Canòlich Prats ha pogut participar 
entre el 23 i el 28 de juliol en el fes-
tival Saaremaa, a Estònia.

Es tracta d’una cita de presti-
gi internacional que aquest any ha 
programat cinc produccions de la 
Fundació Òpera a Catalunya: Car-
men, de Bizet, Tosca i Manon Les-
caut, de Puccini, Il Trovatore, de 
Verdi, i una gala lírica.

Tal com va explicar Prat a 
L’Actual des del castell medieval 
de Kuressaare, seu del festival ope-
rístic, “és tot un privilegi partici-
par en un festival d’aquestes di-
mensions i que està sortint a tot 
arreu”, afirmava Canòlich Prats.

Tal com valora la castella-

renca, ser en aquesta cita musical 
a Estònia “és un premi a tota la 
feina que estem fent i, per això, 
ho estem gaudint moltíssim”. 

En aquest sentit, Canòlich 
Prats també subratlla la feina que 
suposa oferir cinc espectacles ope-
rístics d’aquestes dimensions en 
una setmana i amb pocs assajos.  

I és que oferir tantes funci-
ons en tans pocs dies està a l’abast 
de molt poques orquestres: “Els 
15 dies previs d’assajos per anar 
muntant òperes, algunes que feia 
temps que no tocàvem, van ser un 
repte. I ara aquests dies de festi-
val es tracta de tenir molt clar en 
cada moment el que estem fent i 
mantenir la concentració”, afe-
geix.  || REDACCIÓ

La violinista Canòlich 
Prats al festival Saaremaa

Canòlich Prats, assajant abans d’una funció al festival de Saaremaa. ||  CEDIDA

ESTIU | ESTÒNIA
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DESTAQUEM EXPOSICIONS I ALTRES

del 30 d’agost al 09 de setembre de 2024

DIVENDRES 30
22 h - CINEMA
Cinema a la fresca: Indiana Jones 
i el dial del destí
Plaça Cal Calissó
Organització: Ajuntament

DISSABTE 31
21 h  MÚSICA
Concerts de The Birras Band
Cal Calissó
Organització: Calissó Cultural

DIUMENGE 1
18 h -  BALL
Ball a càrrec de David Swing
Sala Blava de l’Espai Tolrà
Organització: Amics del Ball de Saló

DIMECRES 4
20 h - EXPOSICIÓ
Inauguració de l’exposició 
Gitanes en el temps: 50 anys de 
tradició i cultura continuada
Pl. de Cal Calissó i Cal Calissó
Organització: Ball de Gitanes
Col·laboració: Centre d’Estudis 
Castellar -  Arxiu d’Història i Calissó 
Cultural

DIJOUS 5
20 h - PROPOSTA
Recepció institucional a les enti-
tats ciutadanes del municipi i lliu-
rament de la Medalla de la Vila a 
l’entitat Ball de Bastons
Jardins del Palau Tolrà
Organització: Ajuntament

19 h - JOCS
Vespre de Trivial amb el Col·lectiu 
Aspàsia
Cal Calissó
Organització: Calissó Cultural

20.30 h - MÚSICA
Cantada d’havaneres amb el grup 
Haváname
Av. de Sant Esteve, 71
Organització: 

21 h -  ESPECTACLE
Kor Ítsia sota les moreres
Escola Emili Carles-Tolrà
Pati de les moreres de l’Emili 
Carles-Tolrà
Organització: Cor Sant Esteve

21 h – MÚSICA
La prèvia amb DJ Pepero
Plaça de Catalunya
Platja de la Balena
Organització: La Balena

21.30 h - CINEMA
Cinema de Festa Major: 
Siempre nos quedará mañana
Auditori Miquel Pont
Organització: Ajuntament

FESTA MAJOR 2024

DIVENDRES 6

DISSABTE 7

DIUMENGE 8

DILLUNS 9
Info:
Suplement de Festa Major

Cinema: 
‘Indiana Jones i el dial del destí’
Divendres 30  · 20 h · Auditori Municipal

‘Indiana Jones i el dial del destí’ és la pel·lícula 
prevista per aquesta nit, a l’Auditori Municipal. 
És la cinquena i ara per ara última història de 
la sèrie de pel·lícules sobre Indiana Jones. 
L’actor protagonista torna a ser Harrison Ford 
com a l’arqueòleg Indiana Jones. John Rhys-
Davies reprèn el seu paper de Sallah de les pel-
lícules anteriors, amb nous membres del re-
partiment com Phoebe Waller-Bridge i Antonio 
Banderas, entre d’altres. Es projecta en català.

Gitanes en el temps: 50 anys de tradició i cultura continuada
Exposició fotogràfica dels orígens de la tradició i evolució cultural i social del ball de gitanes al llarg del 
temps. Commemoració dels 50 anys de ball al poble.
Dies: del 4 de setembre al 3 d’octubre
Lloc: pl. de Cal Calissó i Calissó Cultural · Organització: Ball de Gitanes de Castellar del Vallès
Exposició del concurs de fotografia 46è Trofeu Joan Riera i 60è concurs de fotografia 
artística
Inauguració: divendres 6 a les 20 h · Dies: 7, 8 i 9 de setembre
Horari: d’11 a 13.30 h · Lloc: Centre Excursionista de Castellar (c. de Colom, s/n) · Organització: 
Centre Excursionista de Castellar
Antoni Costa, llum i color
Inauguració: divendres 6 a les 18 h · Dies: del 7 al 29 de setembre · Horari: d’11 a 14 h i de 18 a 21 h
Lloc: c. de l’Hospital, 22, local 2 · Organització: família Costa

L’admissió d’actes finalitzarà, com a màxim, el dimecres a les 12.30 h

#lactualesinformaciowww.lactual.cat

60.000 
visites web mensuals
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L’hora daurada és aquell moment en què surt o es 
pon el sol. La  foto és de l’últim dia de l’any 1979. Diuen 
que està feta des de la zona de l’Eixample encara 
per urbanitzar, i que correspon a la zona del carrer 
Jaume I. || AUTOR: A. PERICH || TEXT: CENTRE D’ESTUDIS - 

ARXIU D’HISTÒRIA DE CASTELLAR DEL VALLÈS

Camps daurats el 1979

FARMÀCIES DE GUÀRDIA 
 
 
DIVENDRES 30 PERMANYER 
DISSABTE 31 YANGÜELA 
DIUMENGE 01 CASTELLAR 
DILLUNS 02 CASANOVAS 
DIMARTS 03 LLUCH 
DIMECRES 04 PERMANYER 
DIJOUS 05 CATALUNYA 
DIVENDRES 06 VALLÈS 
DISSABTE 07 VALLÈS 
DIUMENGE 08 YANGÜELA 

Farmàcia Casanovas
937 143 376 · Av. St. Esteve, 3
Farmàcia Permanyer
937 143 829 · Ctra. de Sabadell, 48
Farmàcia Catalunya Núria
655 41 61 41 · Balmes, 57
Farmàcia Lluch
937 145 025 · Av. St. Esteve, 71
Farmàcia del Vallès
937 159 099 · Barcelona, 58
Farmàcia Yangüela 
937 145 289 · Torras, 2
Farmàcia Europa 
937 472 890 · Barcelona, 78-80
Farmàcia Castellar 
937 203 825 · Ctra. Sabadell, 3

DEFUNCIONS

Servei d’urgència nocturn: a partir 
de les 24 h es deriva a les farmàcies 
de guàrdia de Sabadell i Terrassa.

Farmàcies servei 24 hores Sabadell:
Farmàcia Carrera: ctra. de Terrassa, 377

“Si jo no soc feliç, vull consagrar tota la meva vida a la felicitat dels altres.”
Nikolái Gógol

POSTALS DE CASTELLAR 
 

penúltima

JUNY  

17/6/2024          
José Fernández Flores · 70 anys
25/6/2024     
 Joaquim Plana Gabernet ·  90 anys

TELÈFONS DINTERÈS: Ajuntament 93 7 14 40 40 ·  Fax Ajuntament 93 714 40 93 · Policia 93 7 14 48 30 · WhatsApp Policia Local (urgències) 696 462 050 · Avaries enllumenat  092 · Bombers 900 131 326 · 93 714 49 
51 Ràdio Castellar 93 714 43 40 · Casal Catalunya 93 715 89 98 · Casal Plaça Major 93 714 36 55 · CAP 93 747 11 11 · Servei de Català 93 714 30 43 · Centre de Serveis 93 747 10 55 · Ambulància 061 Funerària Castellar 
93 727 74 00 · Tanatori 93 747 1 2 03 · Mossos d’Esquadra 112 · Jutjat de Pau 93 714 77 13 · OSB  93 7 14 53 89 · ACC 93 7 14 6 7 39 · Recollida de mobles 900 150  140 · Taxis Castellar 93 7 14 3 7 75 · Parròquia  93 714 52 83

Marcel Canudas
M| 610 764 835

marcelcanudas@gmail.com 

Per què optar per plaques 
fotovoltaiques a casa?

Recoma-
nació

En els darrers 30 anys, la població mundial és 
responsable d’emetre una quantitat d’emissi-
ons de CO

2
 a l’atmosfera equiparable a l’acu-

mulada des de l’inici de la humanitat fins al 
1990. En un context d’emergència climàtica i 
d’increment desorbitat de la factura elèctri-
ca, la instal·lació de plaques fotovoltaiques és 
una alternativa econòmica i sostenible, cada 
vegada més estesa en els domicilis.    

Entre els seus avantatges principals desta-
quen l’abundància de les fonts naturals (es 
preveu que el sol ens proporcioni energia du-
rant els pròxims quatre mil milions d’anys); 
l’estalvi econòmic derivat de l’autoconsum 
(tot i que per tenir-les cal fer una primera in-
versió, per després veure’n el guany il·limitat), 
i no oblidem la menor quantitat d’emissions i 
residus que reporten al medi ambient.

En cas d’optar per les energies renovables a 
casa o a la feina, sempre cal confiar en un ex-
pert que us faci un estudi energètic detallat al 
vostre cas particular, assegurant que es com-
pleixin les normatives vigents i procurant, 
així, optimitzar al màxim el seu rendiment.

JULIOL  

 1/7/2024      
Manuel Folch Córdoba · 93 anys
3/7/2024     
Maria Remedios Dengra  Salvador  · 89 anys
5/7/2024              
Jordi Giménez Moya · 58 anys
6/7/2024   
Antonia Rodríguez Illescas · 83 anys
11/7/2024    
Emili Moix Cerdà · 93 anys
24/7/2024   
Maria Àngels Corominas Gros · 75 anys
25/7/2024    
Mariona Tula Gil ·  85 anys
25/7/2024     
Maria Pilar Casado Navarro · 69 anys
28/7/2024           
Maria Dolors Estivill Brossa · 94 anys
29/7/2024    
Montserrat Castella Pérez ·  94 anys
31/7/2024        
Ernest Aymerich Monllor · 79 anys

AGOST    
                                                  
  1/8/2024       
José Luís Bernal Jiménez · 75 anys
3/8/2024 
 Maria Estrella Bono Martínez · 85 anya
5/8/2024   
Josep Sales Cuberta · 87 anys
5/8/2024  
Pilar Fernádez de los Rios Elorza · 94 anys
8/8/2024   
Antonio Fuentes Fortes · 89 anys
9/8/2024
Ester Borau Simon · 64 anys
10/8/2024 
 Francisca Barragán  Molina · 65 anys
14/8/2024
Lidia  Sisó Arilla ·  98 anys
14/8/2024
 Sebastian Cortés Sabalete · 76 anys
14/8/2024
 Araceli Torres Arjona · 89 anys

16/8/2024  
 Anna Comellas Fernández · 100 anys
19/8/2024  
 John Jairo Guerero Cedeño · 32 anys
20/8/2024
Cinta Fornos Oller  · 90 anys
21/8/2024            
Juana López Crespo ·  85 anys
21/8/2024  
Juan Córdoba Jiménez · 70 anys
23/8/2024  
Ana Ponti Sos · 89 anys
25/8/2024
Maria Àngela Romeu Rovira·  97 anys
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la contra

Maria Carme Borrull 

Cosim, però no és només 
cosir. Fem patchwork 
per trobar-nos

Responsable del taller de patchwork de l’Escola Nocturna

Q
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Tot i que de formació és interiorista, comparteix la 
seva passió pel patchwork en un taller de l’Escola 
Nocturna des de fa més de 20 anys. Assegura que la fa 
feliç l’intercanvi tan positiu que es fa dins de la classe

11 respostes

Un tret principal del teu caràcter?
Constant
Un defecte que no pots dominar?
Exigent amb mi mateixa
Una persona que admires?
Les meves filles
Quin plat t’agrada més? 
Truita de patata del meu marit
Una paraula?
Bonica
Un viatge pendent? 
El Japó
Una pel·lícula?
‘Somriures i llàgrimes´
Un llibre? 
Els contes ‘pop-up’
Un cantant? 
Michael Bublé
Un racó de Castellar? 
El Puig de la Creu
Un desig?
Molts anys d’Escola Nocturna

”

“

· Des de quan ets la conductora 
del taller de patchwork de l’Es-
cola Nocturna?
Fa 20 anys. Vaig començar l’any 2004. 
A casa, des de ben petita veia la mare 
fent labors i a mi m’encantava. I des-
prés a les monges, quan anava a esco-
la. Sempre m’ha agradat molt fer-ne i 
no ho he deixat mai. Però la meva ini-
ciació al patchwork va ser cap a l’any 
2000, quan les meves filles eren peti-
tes. Llavors vaig fer un curs a l’estiu 
a la botiga de Maria Carme Girbau, a 
una botiga que tenia al Passeig. Re-
cordo que ella em va dir “això engan-
xa” i involuntàriament m’hi vaig anar 
formant. Una de les millors mestres 
que he tingut, Rosario Casanovas, 
era a Sant Feliu de Boada. Hi anava 
cada quinze dies, dues hores cap a 
Sant Feliu de Boada, feia dues hores 
de classe i tornava.

· Què és el patchwork, anomenat 
‘labor de retalls’ en català?
És una forma de costura. El patch surt 
de l’aprofitament, surt del reciclatge. 
Originàriament, el patch és agafar 
un retallet de tela d’aquí, un retallet 
d’allà i cosir-los per construir alguna 
cosa. La meva besàvia, per exemple, 
feia un patch impressionant amb els 
pantalons del meu avi. Amb els anys 
ha anat canviant, en el sentit que ja 
no és una peça d’aprofitament, sinó 
que ja és una afició i és un art. Ara es 
fan labors molt maques, peces molt 
artístiques, hi ha gent que les combi-
na amb pintura... Es fan coses molt, 
molt, molt creatives.

· Va arribar un moment que vas 
pensar que estaria bé transme-
tre el que havies après.
Jo ja coneixia Rosa Maria Riera, que 
juntament amb la Júlia llavors porta-
ven l’Escola Nocturna. Un dia que me 
la vaig trobar li vaig dir: “Rosa Maria, 

m’agradaria fer això”, i al cap d’uns 
dies em va dir, ja tens aula a l’escola, 
quan vulguis pots començar.

· I ho has compaginat amb la teva 
feina durant aquests anys.
Jo soc interiorista de professió. Du-
rant molts anys he dissenyat habitat-
ges, en els últims anys sobretot cuines. 
He dibuixat molt a la feina, i també 
amb el patch i totes dues coses tenen 
en comú el vessant artístic.

· No t’agrada, però, dir que ets 
la professora.
Jo soc la persona que condueixo el ta-
ller, per ser professora has de tenir 
una titulació. El que fem és compar-
tir. Jo ensenyo el que sé, aconsello i 
també aprenc d’elles. Jo els dic: “A 
mi no m’enganyeu, no veniu a cosir, 
veniu a compartir”.  Cosim, però no és 
només cosir. I és que fem patchwork 
per trobar-nos, per compartir una es-
tona, mentre cosim ens expliquem, 

ens escoltem, deixem anar coses, aga-
fem d’altres, aquí venim a això. 

· Quantes alumnes tens?
Normalment, són unes 25 persones 
repartides en els diferents horaris. 
Fem tres matins (dimarts, dimecres 
i dijous) i dues tardes (dimarts i dime-
cres). Jo procuro tenir només 6 per-
sones a cada taller. Al matí hi ha un 
grup molt cohesionat i la resta, van 
entrant i sortint perquè la vida va va-
riant, depèn de les circumstàncies de 
cadascú. De mitjana, fan dues labors 
cada alumna. L’ambient és genial. És 
que aquí no es ve per obligació, es ve 
per gust. Si hi ha algú que té un mal 
dia i li serveix per distreure’s, fenome-
nal. I jo m’ho passo molt bé, empatit-
zo molt. Vaig començar amb un dia a 
la setmana i ara hi vinc tres. 

· Quina valoració fas després de 
20 anys?
N’estic molt contenta. He pogut ense-

nyar, però és que elles m’han ensenyat 
tant, a mi. M’emporto molt i molt amb 
l’aprenentatge i amb la part emocional 
de totes les persones que he conegut i 
que encara conec, que m’han enriquit 
tant a tots els nivells. Si he pogut aju-
dar una persona que hagi tingut una 
estona de felicitat o que cosir l’hagi 
ajudat a casa, a estar distreta a no 
pensar en altres coses... ja em fa feliç 
aquest intercanvi tan positiu.

· Al setembre feu una exposició.
Des que vam començar vaig pen-
sar a dissenyar un quilt a l’inici de 
curs (una mena de cobrellit) i co-
sir-lo entre totes. Al final del curs, 
el sortegem entre les alumnes. Hem 
fet un per any i ara els he demanat 
tots a les propietàries i farem una 
exposició titulada Tot al 20, a l’Es-
pai Sales d’El Mirador, del 16 al 27 
de setembre, per mostrar a la ciu-
tadania tot el que hem fet durant 
aquests anys. 

 Cristina Domene


